
به جز منافع مردم!
برکنــاری یکبــاره وزیر صمــت از طرف 
رئیس جمهــور، کاربران فضــای مجازی را 
وادار به واکنش کرده است. برخی از آن ها را 
بخوانید که احتمالاً اندازه یک تحلیل، حرف 
برای گفتن دارند: »وزیر برکنار شده و یکی 
میگه دست نشــانده نوبخت بوده! اون یکی 
میگه چون رئیسی بهش گفته وزیر پرتلاش! 
اون یکی هم گفته چون با نماینده ها لابی نکرده! همه چیز توی این برکناری هست 
به غیر از منافع مردم... دقیقاً همون روزی که وزیر مشغول ساماندهی بازار خودرو 

بود، برکنار شد! قطعاً مافیای خودرو زیر بار پراید 42 میلیونی نخواهد رفت«!

کتک خوردن به خاطر شب قدر
کانال تلگرامی مرکز اسناد انقلاب اسلامی 
روایتی از خاطرات دکتر علی هادی تبار از 
آزادگان دوران دفاع مقدس را منتشر کرده 
که مناســب حال و هوای این روزهاست: 
»کوزه بزرگ آبی که داشتیم را از ابتدای 
صبح پر از آب می کردیم و گونی نمداری 
دور آن می پیچیدیم و زیر باد پنکه منتظر 
خنک شدنش می ماندیم، تا لحظه افطار لیوانی از آن آب به هر اسیر برسد... به 
شب های قدر رسیدیم. عراقی ها اجازه بیدار ماندن را به ما دادند، ولی گفتند 
حق تجمع و عزاداری ندارید. هر کس در جای خودش می توانست بنشیند و 
نماز و دعایی و یا در صورت امکان قرآنی بخواند. یکی دو آسایشگاه را به خاطر 
برگزاری مراسم روضه خوانی در همان شب های قدر، به شدت کتک زدند...«.

بدون عکس!
پس از حادثه ناگواری که برای ناوچه کنارک 
اتفــاق افتاد و موجب شــهادت و جراحت 
تعدادی از دریانوردان فداکار کشورمان شد، 
موجی از اندوه و همدلــی مردم با خانواده  
شــهدای دریادل در فضای مجــازی به راه 
افتاد. دیروز و پس از انتشــار تصویر شهدا، 
برخی سایت ها و کانال ها و صفحات فضای 
مجازی نوشتند: »... شاید در این میان، کمتر کسی به نبود تنها یک عکس در میان 
تصاویر دریادلان توجه کرده باشد، نامی که بدون هیچ عکسی و تنها با تصویری از 
گل لاله به ثبت رسید... شهید »فخرالدین فلک نازی« سربازی از روستای دهتل 
بســتک در غرب اســتان هرمزگان که در ناوچه کنارک در حال انجام وظیفه و 

خدمت بود... هیچ تصویری برای انتشار در رسانه ها نداشت«! 

 قادر به دفن اموات هم نبودند
زینب ضیا، یکی از فعــالان فضای مجازی 
در ارتباط با موج خودتحقیری که توســط 
ســلطنت طلبان در پی حادثــه کنارک در 
فضــای مجــازی راه افتــاده، در توییترش 
نوشت:» نیرودریایی رضاشاه یک مانور انجام 
داد و یک گروهان تفنگدار را در جزیره خالی 
ازسکنه پیاده کردند. افراد بیچاره را بدون آب 
و غذا وسایل اولیه در ان جزیره رها کردند و رفتند. روز دوم تراژدی مرگ و میر بر 
اثر گرسنگی و تشنگی آغاز شد. آن ها حتی قادر به دفن اموات نبودند! در نهایت روز 

چهارم یک کشتی بین المللی با دیدن علامت به کمک آن ها می رود «!

 محمد تربت زاده یکی از بزرگ ترین چالش هایی که تا 
امروز درباره کرونا مطرح شــده، بحثِ ابتلا یا عدم ابتلای 
کودکان به ویروس کروناست. بسیاری از محققان می گویند 
کودکان به دلایل نامعلوم به کرونا مبتلا نمی شوند و بخش 
دیگری از محققان می گویند این موضوع فقط ســاخته 
ذهن ماســت و کودکان هم به همان اندازه در خطر ابتلا 
به کرونا هســتند که ما قرار داریم. این دسته از محققان 
می گویند کودکان به دلیل شــرایط خاصشان در جامعه، 
کمتر از بزرگسالان در معرض ابتلا هستند و البته سیستم 
دفاعی بدنشان هم کمی تا قسمتی از ما بزرگسالان سالم تر 
است و به همین دلیل تصور می کنیم آن ها در مقابل کرونا 
مصونیت دارند. با تمام این تفاســیر، حالا که مســئولان 
اعلام کردند مدارس از 27 اردیبهشت بازگشایی می شوند، 
حواشی ابتلای کودکان به کرونا بیشتر از همیشه در فضای 
مجازی و رسانه ها بالا گرفته و آن طور که برخی از تحقیقات 
در سرتاسر جهان ادعا می کنند، بازگشایی مدارس می تواند 
سبب گسترش بیشــتر ویروس در کشور شود. البته این 
موضوع فقط در مورد بازگشایی مدارس در کشور خودمان 
صدق نمی کند و از آنجایی که بسیاری از کشورها از مدتی 
پیش مدارس را بازگشایی کرده اند یا در شُرف بازگشایی 
هستند، نشریه علمی Nature در مقاله ای ضمن اشاره به 
آخرین یافته های کارشناسان در این زمینه، به بررسی این 

موضوع پرداخته است.

فقط 2 درصد#
بر اســاس آخرین آمارها، کمتــر از 2 درصد عفونت های 
تأیید شــده در چین، ایتالیا و آمریکا مربوط به کودکانِ 
زیر 18سال بوده است. بسیاری از دانشمندان هم با تکیه 
بر همین آمارها، به مسئولان کشورشان مجوز بازگشایی 

مدارس را داده اند. 
از طــرف دیگر اما دانشــمندان دیگری هســتند که به 
صراحت مخالف بازگشت ســریع کودکان به کلاس های 
درس هستند. آن ها می گویند شیوع عفونت در کودکان 
نسبت به بزرگسالان کمتر است، زیرا به طور طبیعی کمتر 
در معرض ویروس قرار دارند، به خصوص که بســیاری از 
مدارس تعطیل شــده اند. محققان همچنین می گویند، 
کودکان به همان اندازه بزرگســالان مــورد آزمایش قرار 
نمی گیرند، چرا که بیشترشان علائم خفیف دارند و حتی 

گاه بدون علائم هستند.
بر اساس مقاله نشــریه Nature که توسط فرارو ترجمه 
شــده، »گری وانگ« محقق طب تنفســی کودکان در 
دانشــگاه هنگ کنگ می گوید: »من هیــچ دلیل قوی 
بیولوژیکی یا اپیدمیولوژیکی نمی بینم که اعتقاد داشــته 
باشم کودکان آلوده نمی شوند. تا زمانی که انتقال ویروس 
در بزرگســالان وجود داشته باشــد، بازگشایی مدارس 
احتمــالاً انتقال را تســهیل می کند، زیــرا ویروس های 
تنفسی در مدارس و مراکز مراقبت های روزانه به گردش 
در می آیند«. او می گوید پیش از بازگشــایی مدارس باید 
سیستم های نظارتی قدرتمندی در نظام آموزشی کشورها 
راه اندازی شود. دانشمندان می گویند اگر کودکان حامل 
ویروس باشند، احتمالاً در چند هفته آینده میزان ابتلا در 
کشور هایی که مدارس خود را بازگشایی کرده اند، به طور 

چشمگیری افزایش خواهد یافت.

نتیجه گیری های متناقض#
دلیل اینکه چرا گفته های دانشمندان تا این اندازه در مورد 
ابتلای کودکان به کرونا متناقض اســت را باید در نتایج 

متناقضی که از آزمایش هایشان گرفته اند جست وجو کنیم. 
حدود چنــد روز پیش مطالعــه ای در زمینه بررســی 
خانواده هایی که مــوارد مبتلا به کووید19 در آن ها دیده 
شــده بود، در نشــریه Lancet Infectious Diseases به 
چاپ رسید. نتایج این مطالعه که در یکی از شهرهای چین 
صورت گرفته بود، نشان می داد در این خانواده ها کودکان 
کمتر از 10 سال به همان اندازه بزرگسالان احتمال آلوده 
شــدن دارند، اما کمتر از آن ها علائم شــدید از خود بروز 
می دهند. این، یعنی کودکان بدون داشتن هیچ علامتی، 

کرونا را به اطرافیانشان منتقل می کنند.
همزمان با انجام این تحقیــق، تحقیقات دیگری هم در 
کره جنوبی، ایتالیا و ایســلند صورت گرفت که نتایجی 
کاملاً برعکس آزمایش صورت گرفته در چین را داشــت 
و میزان ابتلای کمتری در کودکان را نشان می داد! حتی 
خودِ چینی ها هم در برخی از گزارش هایشان به این نتیجه 

رسیده اند که کودکان کمتر مستعد ابتلا به کرونا هستند!
مثلاً دانشمندان بر اســاس تحقیقی که حدود دو هفته 
پیش در شــهر هونان چین صورت گرفته و در نشــریه 
علمی ساینس هم به چاپ رسیده، به این نتیجه رسیده اند  
در برابر هر کودک مبتلای زیر 1۵ ســال، نزدیک به سه 
نفر مبتلا در ســنین 20 تا ۶4 سال وجود دارد. البته در 
انتهای این تحقیق اعلام شــده برخلاف سایر پژوهش ها، 
واژه کودک فقط برای افراد زیر 1۵ سال صدق می کند و 
افراد بالای 1۵ سال هم به اندازه بزرگسالان در خطر ابتلا 

به کرونا هستند.

یک فاجعه جهانی دیگر؟!#
چیزی که دانشمندان در مورد آن به قطعیت رسیده اند این 
است که سیستم دفاعی بدن کودکان بهتر از بزرگسالان 
به کووید19 واکنش نشان می دهد. اما این نکته هم وجود 
دارد که اگرچه کودکان معمولاً بدون علائم هستند و خیلی 
راحت بیماری کرونا را پشت سر می گذارند، اما بخشی از 
آن ها هم بدون داشتن هیچ علائمی، مدتی پس از ابتلا به 

کرونا جانشان را از دست می دهند.
چیزی که ماجرا را کمی ترسناک تر می کند، کشف بیماری 
نادری با علائم مشــابه به سندروم »کاوازاکی« و احتمال 

ارتباط آن با کرونا در کودکان است.
حدود چند روز پیش بود که محققان اروپایی و آمریکایی 
اعلام کردند یک سندروم ناشناخته که علائمی شبیه به 
»کاوازاکی« دارد، در کودکانِ مبتلا به کرونا کشف شده که 

به مراتب از خود کرونا خطرناک تر است. 
ســندروم کاوازاکی نوعی مشکل عروقی است که معمولاً 
در کودکان ایجاد می شود. حالا سندرومی که به تازگی در 
آمریکا کشــف شده هم علائمی شبیه به کاوازاکی دارد و 
تعدادی از کودکان مبتلا به کرونا را دچار ایست قلبی کرده 
است!  برخی از محققان اعلام کرده اند احتمال دارد کرونا 
در کودکان زیر 1۵ سال به شکل همین سندروم ناشناخته 
بروز کند که در صورت درست از آب در آمدن این فرضیه، 
احتمالاً با یک فاجعه جهانی دیگر رو به رو خواهیم شــد 
که به مراتب قربانیان بیشتری از کرونا را به دنبال خواهد 

داشت. 
بــا این همه نظریه دیگری هم وجــود دارد که می گوید 
کودکان به دلیل آنکه به طور مکرر در معرض ابتلا به انواع 
ویروس کرونای عادی مثل سرماخوردگی هستند، بدنشان 
در مقابل کرونای جدید مقاومت می کند. البته این فرضیه 
هم به علت عدم ابتلای نوزادان به کرونای جدید، کمی تا 

قسمتی به حاشیه رانده شده است.

خبرهای خوب#
برای آنکه خیلی ته دلتــان را خالی نکنیم، باید بگوییم 
دانشمندان خبرهای خوب هم درباره بازگشایی مدارس 

دارند!
محققان در آخرین تحقیقاتشان به این نتیجه رسیده اند که 
کودکان حتی اگر به کرونا هم مبتلا باشند، نمی توانند مثل 
بزرگسالان ویروس را به اطرافیان منتقل کنند. دانشمندان 
در یکی از تحقیقاتی که در این زمینه در فرانسه انجام شده 
بود، یک کودک 9 ساله مبتلا به کرونا که در سه مدرسه و 
یک کلاس ورزشی شرکت کرده بود را مورد آزمایش قرار 
دادند و به این نتیجه رسیدند که این کودک حتی یک نفر 
از همکلاسی هایش را هم آلوده نکرده است. این درحالی 
است که اگر به جای این کودک 9 ساله، یک فرد بزرگسال 
قرار داشــت احتمالاً تمام افراد حاضر در مدارس و سالن 

ورزشی را آلوده می کرد.
همچنین آزمایش دیگری هم در ســنگاپور در زمانی که 
هنوز مدارس تعطیل نشده بودند صورت گرفت که نشان 
می داد کودکان به ندرت نخستین کسی هستند که این 
عفونت را به خانه منتقل می کننــد. به طور دقیق تر اگر 
بخواهیم بگوییم، این تحقیق نشان می داد تنها در 8 درصد 

خانوارها، اولین مورد ابتلا کودکان مدرسه ای بوده اند. 
البته بسیاری از محققان نتیجه این تحقیقات را زیرسؤال 
برده اند و اعلام کرده اند امکان تشخیص اینکه چه کسی 
برای نخســتین بار ویــروس را وارد محیط خانواده کرده 

وجود ندارد. 

بی سوادِ زنده یا باسوادِ مرده؟!#
درحــال حاضر کــودکان آلمان و دانمارک به مدرســه 
بازگشــته اند و دانــش آموزان برخی مناطق اســترالیا و 
فرانســه هم قرار است به تدریج در هفته های آینده به سر 
کلاس های خود بازگردند. در کشور خودمان هم قرار است 
مدارس به طور غیراجباری و فقط برای رفع اشکال از 27 

اردیبهشت بازگشایی شوند. 
آن دسته از محققانی که حامی بازگشایی مدارس هستند، 
می گویند ضــرر تعطیلی مدارس برای کودکان بیشــتر 
از منفعت آن اســت. استدلال آن ها هم در اینجاست که 
کودکان به دلیل فعالیت های والدینشان در خارج از منزل 
و همچنین فعالیت های احتمالی خودشان در جامعه، به 
اندازه کافی در خطر ابتلا به ویروس کرونا هستند و تعطیلی 
مدارس ریسک ابتلای آن ها به ویروس را پایین نمی آورد. 
حامیان بازگشــایی مدارس می گویند تعطیلی چندماهه 
مدارس، کودکان را تا حد زیــادی از آموزش دور کرده و 
اگر قرار باشــد این تعطیلی ادامه پیدا کند احتمالاً آن ها 
هیچ وقت نمی توانند عقب ماندگی تحصیلی خودشان را 
جبران کنند، چون با آغاز سال جدید تحصیلی باید بدون 
طی کردن مراحل آموزشــی در پایه فعلی، به پایه بالاتر 

منتقل شوند.
از طرف دیگر مخالفان طرح بازگشایی مدارس هم استدلال 
می کنند که یک کودک زنده بی سواد بهتر از کودک مرده با 
سواد است و قطعاً خانواده ها گزینه اول را درمورد فرزندشان 

ترجیح می دهند!
با وجود تمام این حواشی اما دولت ها انگار تصمیم خودشان 
را گرفته اند و در هفته های آینده، مدارس در سرتاسر جهان 
یکی پس از دیگری بازگشایی می شوند و باید منتظر بمانیم 
تا ببینیم نتیجه قمارِ دولت ها روی بازگشایی مدارس چه 

خواهد شد.

با پول یک پراید چند کارخانه می شد ساخت؟

فؤاد آگاه: همان قدر که برای خیلی ها ســخت است باور کنند قیمت پراید، 
20ســال پیش حدود ۵ میلیون تومان بود، سخت اســت باور کنند که کُل 
کارخانه ایران خودرو )ایران ناســیونال( با سرمایه ای کمتر از قیمت امروز یک 
پراید راه اندازی شده است! بیست و چهارم اردیبهشت 134۶ بود که ایران خودرو 
امروز، با سرمایه ای حدود 400 میلیون ریال افتتاح شد. این 40 میلیون تومان 
شامل زمین، اعتبار بانکی و تعدادی ماشین آلات نو و کهنه می شد که برادران 
خیامی تصمیم داشتند به وسیله آن ها روزی 10خودرو سواری و هفت اتوبوس و 
کامیون مونتاژ کنند. »خیامی« ها آن طور که می گویند، نقشه های دور و درازی 
برای کارخانه شان داشتند. یکی از نتایج این سرمایه گذاری این بود که »پیکان« 
برای حداقل ۵0 سال با زندگی مردم ایران پیوند بخورد و البته از سال 1372 
رقیبی را پیش چشمش ببیند که در نهایت او را از چرخه تولید کنار می زند. 
»پراید« روزی که شروع به گرفتن بازار خودرو ایران کرد و پیکان خاطره انگیز 
را به حاشیه راند و کارخانه اش، رقابت با ایران خودرو را آغاز کرد، لابد فکرش 
را کرده بود که خودش هــم روزی و روزگاری باید عرصه را به دیگران واگذار 
کند. اما به نظر شــما فکرش را می کرد که روزی قیمتش به بالای 70 یا 80 
میلیون برسد و حتی ادعای 90 یا 100 میلیون را هم داشته باشد؟ چه کسی 
فکر می کرد که قیمت ارزان ترین خودرو سایپا، دو برابر و بلکه بیشتر از سرمایه 
راه اندازی ایران خودرو شود؟ چه کسی فکر می کرد رقابت خودروسازهای ایرانی، 
عوض اینکه به کیفیت بیشــتر، قیمت کمتر و ارتقای صنعت خودروســازی 

بینجامد، بازار و اوضاع این صنعت را به وضع امروز برساند؟
امروز ۵3 ســال از خودروســاز شــدن ما می گذرد و شایسته است که به همین 
مناسبت، خودروسازان، دولت و دست های پنهان و آشکاری که درگیر خودروسازی 
هستند، نگاهی دوباره به پشت سر و پیش رو بیندازند و شفاف بگویند کجای راه را 
اشتباه رفته ایم که صنعت مهم کشورمان با وجود همه ظرفیت هایی که برای ترقی 
و پیشرفت داشته و دارد و سرمایه ای که صرف آن شده و می شود، هنوز دستش 
به خودکفایی کامل و کیفیت مناسب نرسیده است؟ از روزی که »مونتاژ« و شاید 
ســود حاصل از آن زیر زبان خودروسازان ما مزه کرد انگار متولیانش دیگر حاضر 
به چشمپوشــی از آن نیستند و کمتر حاضر شده اند پیه دشواری های رسیدن به 

خودکفایی را به تن بمالند.

 مجازآباد
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ورزشورزش
هشدار جدی دبیر به محمدی در جمع خبرنگاران

 سکاندار کشتی آزاد 
عوض می شود

یادداشت

چرا حقوق های نجومی 
مدیرعامل ها شفاف نباشد؟

 گفت وگو با دکتر سیدحسین شهرستانی، جامعه شناس و فردوسی پژوه در آستانه بزرگداشت حکیم توس

خواندن »شاهنامه« برای هر نخبه ای ضروری است 

آقای »حریرچی« حرف نمی زند!
خواب،  توی  توسلی:  رقیه 
خانه مــان عوض شــده بود. 
یک نیم پیلوت درندشت که 
نرده های چوبی اش برق می زد. 
شکل همین خانه ها که توی 
تبلیغــات تلویزیونی نشــان 

می دهند.
از کرونــا خبری نبود. »آبان« 
بغل دایی اش داشــت شــعر 
می خواند و »گلی« و »فرید« 
مار- برای  می انداختند  تاس 

پله شان.
صدای زنگــدار »مهربان«  و 
نه از داخل لپ تاپ و وســط 
فرنگســتان که از توی حیاط 
می آمد و صدای »ســارا« که 
می گفت: حــالا حالاها اجازه 

نمی دهم به برگشتن فکر کنی. که »آقای همسر« بی دستکش و ماسک وارد 
شــد و چند پلاستیک خرید گرفت سمتم.دورهمی باورم نمی شد. بودن یک 
یک دلبندان، چفت هم. دیدن خانواده ای که سال هاست تجزیه و تفکیک شده. 
اینکه اخبار روشن نبود و آقای حریرچی توی خانه مان حرف نمی زد و آمار رو 

نمی کرد.
به همه نگاه کردم، کســی اخمالو نبود و دست هایش را 41 دفعه نمی شست. 
کسی دربند عطسه و سرفه نبود. قرنطینه بی قرنطینه. دیگر به ناقل، بیمار یا در 

معرض، تقسیم نمی شدیم. کسی ویروس ویروس نمی کرد.
به خریدهای ضدعفونی نشده که دیگر ترسناک نبودند خیره شدم و بعد رفتم 
پی یافتن آشــپزخانه. که »آفرینش« با سینی چای از گوشه ای بیرون آمد و 

فهماندم مطبخ کدام طرف است.
راه افتادم سمت راست سالن. آنجا که نمی دانستم قرار است کوله بار رنج را خدا 

دقایقی از روی شانه هایم بردارد و رؤیابارانم کند.
بو کشــیدم. می دانم باورش آسان نیســت، اما خوابم عطر داشت؛ عطر پونه 
و آویشن و گشــنیز و عطر خنده های »عزیز« که سبزی شکم پرُ می ریخت 
تــوی دل ماهی ها و با خاله گپ می زد، با »مائده«، با »علی«، با »آقاجان«، با 

»خانجان«...
کاش دنیا همان جا تافت می خورد.

شده توی خواب خیلی خوشبخت بشوید؟ من طعمش را چشیده ام؛ تمام قد، 
محشر و حال خوب کن است. 

از خواب بیدار می شــوم. هیچ کسی نیست. ظهر است. کنار بالشتم کاسه ای 
شکوفه لیموست، همان که قرار بود برای خودم دستبندی معطر از دانه هایش 
درســت کنم. هر چه بو می کشم، سرمست نمی شوم. 10 بار امتحان می کنم. 
می دانم مشکل از کجاست. دل هوایی شده ام انگار باز رؤیا می خواهد. آدم هایی 

را که دوری شان داغ می زند و نفسگیر است. 
غُرولند: چه بد...! فکرش را هم نمی کردم بهار گاهی این قدر دســت و بالش 

خالی باشد.
بیدارنوشــت: دورِ پاره های تنتان بگردید اگر در قید حیات اند. آدم همیشه 

شانس ندارد خواب های قشنگ دسته جمعی ببیند.

حسین طیبی مسافر پرتغال می شود؟

پیشنهاد بنفیکا به ستاره 
مشهدی فوتسال جهان

آن روزها

روزمره  نگاری

بررسی  دفاعیات موافقان و مخالفان  بازگشایی مدارس بررسی  دفاعیات موافقان و مخالفان  بازگشایی مدارس 

علم بهتر است یا سلامت؟!علم بهتر است یا سلامت؟!
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ورزش: رئیس فدراســیون کشتی به شدت از رفتارهای 
اخیر سرمربی تیم ملی کشتی آزاد انتقاد و او را تهدید به 

قطع همکاری کرد.
علیرضا دبیر در نشســت خبــری توضیح کامل چرخه 
انتخابی تیم ملی برای خبرنگاران، اظهار کرد: مربی تیم 
ملی حتماً نباید قهرمان المپیک باشد. من بدون تعارف در 
کشتی از همه کمتر می فهمم اما فوق العاده مشورت پذیرم 
و از همه حتی آن هایی که مخالف هســتند، اســتفاده 
می کنم. من هم نمی توانم مثل خبرنگاران بنویســم اما 

آن ها هم حتماً نتوانستند مثل من کشتی بگیرند. 

دیکتاتور نیستم#
رئیس فدراسیون کشتی افزود: هر کاری که سر و صدای 
زیاد داشته باشد، کار خوبی است. من اگر دیکتاتور بودم 
چرخــه انتخابی را ابلاغ می کردم اما چند هفته اســت 
 که با همه می نشینیم و صحبت هایشــان را در این باره 

می شنوم.
وی بدون اشاره به نام غلامرضا محمدی سرمربی تیم ملی 
کشتی آزاد که اقدام به ترک جلسه بررسی چرخه انتخابی 
تیم ملی کرده بود گفت: بنا واقعاً مشکل شخصی داشت 
اما یک مربی ما واقعاً بد رفتار کرد و تعارف هم ندارم. حتماً 

گله مندیم و هیچ تعارفی هم ندارم و باید جوابگو باشد.

چکش کاری انتخابی#
دبیر بــا تأکید بر اینکه طرح چرخــه انتخابی با کمک 
کارشناســان تدوین شده اســت گفت: این طرح خیلی 
چکش کاری شده و ممکن است ایراد هم داشته باشد اما 
همه سعی ما این بوده که بهترین و عادلانه ترین روش را 

با کمک اهل فن تدوین کنیم.
رئیس فدراسیون کشتی خاطرنشان کرد: یکی از دیدهای 
ما این است که مســابقات قهرمانی کشوری احیا شود. 
چرخه فقط به معنای انتخابی تیم ملی نیســت و هدف 
این است که کشتی در کشور توسعه پیدا کند. همه برای 
حضور در مســابقات قهرمانی کشوری شانس دارند و از 

همه سرمایه هایمان استفاده می کنیم.

اختیارات سرمربی#
وی ادامه داد: دوســتان طرح را نخواندند اما بنا خوانده 
بود. می شود تغییرش داد. الان اگر کشتی گیر بی انضباطی 
کند، سرمربی دستش باز است و می تواند اخراجش کند. 

کم کاری محرومیت از لیگ و موارد دیگر را به دنبال دارد. 
اینجا هم باز بودن دست سرمربی است.

دبیر عنوان کرد: برخی دوســتان نحوه اجرای چرخه 
را بــه طور کامل گــوش نکردند و بعد بــه این و آن 
گفتند اختیار سرمربی تیم ملی کم شده است. علیرضا 
حیدری خودش قهرمان جهان بوده و وقتی این چرخه 
را خواند؛ گفت خیلی دست سرمربی را باز گذاشته اید.

تهدید سرمربی لیگ#
وی گفت: از دست سرمربی تیم ملی کشتی آزاد )غلامرضا 
محمدی( ناراحتم و اگــر این کار را ادامه دهد با او قطع 
همکاری می کنیم. این طرح هنوز تصویب نشــده و در 
مرحله کارشناسی است. یک وقتی است من فقط خودم 
تصمیم گرفتــه ام و این حرف ها پیــش می آید اما من 
مشورت گرفته ام. این چرخه هزینه های فدراسیون را بالا 

می برد اما برای کشتی خوب است و انجامش می دهیم. 
بنا و محمدی مشــخص می کنند کشتی گیر کدام جام 
برود. دســت سرمربی خیلی باز است. می خواهیم کسی 
نگوید حق من خورده شــده است. می خواهیم این باب 
شود که اگر حق کشــتی گیری خورده شد، بتواند برود 
شکایت کند و هر کس از جمله من اگر مقصر بودیم در 
دادگاه پاسخگو باشیم. حق خیلی ها در تاریخ کشتی ما 
خورده شده و می خواهیم روشی قانونی اجرا کنیم تا دیگر 
حقی از کسی ضایع نشود. وی درمورد اینکه آیا جلسات 
با غلامرضا محمدی ادامه خواهد داشــت تأکید کرد: در 
آزاد سلسله مراتب و مدیر تیم های ملی داریم. کادر فنی 
نظراتش را می گوید و کاوه به ما انتقال می دهد. در فرنگی 

مدیر نداریم و خودم با بنا به جلسه رفتم.

لیگ از تیرماه#
وی در پاســخ به پرسشــی در مورد انتخاب سرمربیان 
رده های پایه گفت: بنا و محمدی هم منصوب من نبودند 
اما قبولشان دارم، به خصوص بنا را. محمدی هم زحمت 

می کشد. من در رده های دیگرهم دخالت نکردم.
رئیس فدراســیون کشتی اضافه کرد: چیزی که طراحی 
شده براساس تقویم اتحادیه جهانی است که رقابت ها از 
10 تیر ماه از ســر گرفته شود. اگر ستاد مقابله با کرونا 
اجازه دهد، لیگ از مرداد شــروع شده و در مهر ماه تمام 
می شود، قهرمان کشوری هم آبان ماه برگزار می شود. حالا 

اینکه کرونا چه شرایطی ایجاد کند را نمی دانیم.

سن ملاک نیست#
دبیر در ادامه افزود: در کشتی سن را نگاه نمی کنند، در 
این قانون هر کسی بهتر است ملی پوش شود. مثلاً پرویز 
هادی در 125 کیلوگرم پارسال تیم ملی بوده اما ضرب 
خورده، نمی گوییم بیاید از قهرمان کشوری شروع کند، 
چون به خاطر مصدومیت به مسابقات جهانی نرفته است. 
در وزن 97 کیلوگرم هم اگر سهمیه گرفته بودیم، وضعیت 
همین بود و کشتی گیر سهمیه گرفته در قهرمان کشور 

کشتی نمی گرفت.
رئیس فدراسیون کشتی در خصوص اینکه آیا فدراسیون 
قصد معرفی مدیر تیم های ملی فرنگی را دارد گفت: دیروز 
در همین رابطه با ســوریان بحث می کردیم و چند اسم 
مطرح شــد. انتخاب مدیر تیم های ملی فرنگی مد نظر 

است.

هشدار جدی دبیر به محمدی در جمع خبرنگاران

سکاندار کشتی آزاد عوض می شود

درگذشت هافبک تیم فوتبال آتالانتا در سن ۱۹ سالگی
ورزش: آنــدره آ رینالدی، هافبــک تیم فوتبال آتالانتا دوشــنبه بر اثر بیماری 
آنوریسم مغزی )تورم سرخرگ( در سن 19 سالگی جان خود را از دست داد. این 
 D نوجوان ایتالیایی که در این فصل به صورت قرضی در تیم »لنینانو« در سری
ایتالیا بازی می کرد، روز جمعه حین انجام تمریناتش در خانه دچار این عارضه و 
به بیمارستانی در شهر وارسه منتقل شد. او سه روز بستری بود تا اینکه جانش 
را از دســت داد. باشگاه لنینانو هم با انتشار پیامی در صفحه اینترنتی خود، این 
خبر را تأیید کرد و از رینالــدی به عنوان یک الگوی مثال زدنی در زمینه فردی 

و ورزشی یاد کرد.

کاناوارو: امباپه می تواند جا پای رونالدو بگذارد
ورزش: مدافع پیشین کهکشانی ها معتقد است: ستاره فرانسوی پاری سن ژرمن می تواند جا 
پای کریستیانو رونالدو در رئال مادرید بگذارد. فابیو کاناوارو می گوید: »رئال مادرید به بازیکنی 
همچون امباپه نیاز دارد، ســتاره  جوانی که می تواند جا پای کریستیانو رونالدو بگذارد. این 
طبیعی است که رئال بخواهد کیلیان را به خدمت بگیرد، اما باید این را هم در نظر گرفت که 
مالکان پاری سن ژرمن نیاز به پول حاصل از فروش او ندارند. آن ها جاه طلب هستند و به دنبال 
قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا هستند. به اعتقاد من جذب امباپه کار دشواری برای رئال 
مادرید خواهد بود. رئیس باشگاه پاری سن ژرمن به دنبال قهرمانی است و با شناخت خیلی 
خوبی که از آن ها دارم باید بگویم PSG با چنگ و دندان برای حفظ کیلیان خواهد جنگید«.

کاپلو: میلان دیگر دارد حالم را به هم می زند!
ورزش: ســرمربی سابق تیم فوتبال میلان از اوضاع و احوال فعلی این باشگاه ابراز 
انزجار کرد و به اقدام جنجالی اخیر کاپیتان یوونتوس هم واکنش نشــان داد. فابیو 
کاپلو در مورد روسونری معتقد است: »رفتاری که میلان در قبال بوبان و مالدینی در 

پیش گرفته است، حالم را به هم می زند. 
به عنوان مدیران باشــگاه شما باید نسبت به این دو نفر همان صداقت و بی ریایی 
را نشــان دهید که آن ها در زمان بازیگری اش برای میلان نشان دادند. من هم اگر 
جای بوبان بودم همان کاری را می کردم که او انجام داد. شأن انسان ها بر هر چیزی 

ارجح است«.

نظر دی بوئر در مورد موفق نبودن کوتینیو در بارسا
ورزش: مدافع پیشین تیم فوتبال بارسلونا معتقد است: حضور بازیکنی مثل مسی در این 

تیم کار را برای فیلیپ کوتینیو در جمع آبی و اناری پوشان سخت کرده بود. 
فرانک دی بوئر در این رابطه می گوید: »کوتینیو در لیورپول بازیکنی بود که همه چیز و 
هر توپی به او ختم می شد، درست همان کاری که مسی در بارسلونا انجام می دهد. اما 
اگر دو بازیکن با یک سبک بازی مشابه داشته باشند، آن ها می خواهند هر توپی به آن ها 
ختم شود و جایگاه ویژه ای در تیم داشته باشند که در این شرایط می بینید که یک تیم 
می تواند چقدر آسیب پذیر باشد. در حال حاضر تنها یک بازیکن است که می تواند این 

کار را بکند و آن مسی است«.

ورزش: یک ســایت پرتغالی دیروز اعلام کرد: باشــگاه 
بنفیکا به دنبال جذب حسین طیبی ملی پوش فوتسال 
ایران اســت. سایت »زیروزیرو« با اعلام این خبر از عزم 
جدی باشگاه سرشناس پرتغالی برای جذب ستاره تیم 

ملی کشورمان پرده برداشت.

ماجراجویی در کشور ریکاردینیو #
ملی پوش فوتسال کشــورمان  که در حال حاضر عضو 
تیم غیرت قزاقستان است، از ســال 2016-2015 بی 
وقفــه در غیرت بازی کرده و بــا این تیم قهرمانی های 
زیــاد داخلی و بین المللی بدســت آورده و همواره یکی 
از ســتاره های این تیم بوده است. وی همچنین یکی از 
برجسته ترین فوتسالیست های اروپا در سال های اخیر 

بوده اســت و حتی در ســال های 2017 و  201۸ جزو 
پنج بازیکن تاپ فوتسال جهان قرار گرفته است. بی شک 
اوج هنرنمایی این ستاره مشهدی فوتسال جهان دیدار 
در نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا مقابل بارســلونا بود، 
که با دست شکسته نسخه این تیم مطرح اسپانیایی را 
پیچیــد و غیرت را راهی فینال لیگ قهرمانان اروپا کرد. 
هر چند در بازی فینال مقابل یاران ریکاردینیو ســتاره 
پرتغالی فوتسال جهان کم آورد و دستش از قهرمانی اروپا 
کوتاه ماند. اما حالا درست پس از یک سال حسین طیبی 
مورد توجه بنفیکا قرار گرفته و این شــانس را دارد تا در 
صورت پذیرش این پیشنهاد در سرزمین ستاره پرتغالی 
هنرنمایی کند. با جدایی کوئلهو، برونو کوئلهو و چاگوئینا، 
بنفیکا مجددا خودش را برای فصل 2021-2020 تنظیم 
می کند. نیلسون میگوئل کاپیتان تیم براگا هم یکی دیگر 

از نام های محبوب برای حضور در بنفیکاست.

وسوسه حضور در پرتغال#
بدون شک حسین طیبی پس از حضور در لیگ روسیه 
و اکنون که چند سالی است در قزاقستان بازی می کند 
و همچنیــن حضور مداوم در لیگ قهرمانــان اروپا، در 
حال حاضر بازیکنی با تجربه ای به حســاب می آید، که 
در صورت پیشنهاد از بنفیکا، می تواند بهترین تصمیم را 
بگیرد، اما نباید فراموش کرد که تیم غیرت قزاقستان در 
حال حاضر جزو سه باشگاه مطرح فوتسال جهان است 
که با بهره بردن از لژیونرهای مختلف فوتســال جهان 
همواره در سطح اول فوتسال اروپا درخشیده و از لحاظ 
اســم و رسم چه بســا نامی تر از بنفیکا باشد و با توجه 
به اینکه ملی پوش فوتســال کشورمان بارها اعلام کرده 
کــه از حضورش در این تیم راضی اســت و در یکی دو 
سال گذشته با وجود پیشنهاد از باشگاه های ایتالیایی، 
اسپانیایی و حتی پرتغالی ترجیح داده در غیرت بماند، آیا 
راضی می شود قزاقستان را ترک کند و تجربه جدیدی در 
کشور دیگر از قاره سبز کسب کند. به نظر می رسد تنها 
چیزی که می تواند طیبی را از غیرت جدا کند وسوسه 
حضور در پرتغال و مچ اندازی مســتقیم با ستاره های 

پرتغالی در سرزمین ریکاردینیو باشد.

کارنامه باشگاهی#
این بازیکن ایرانی از سال 2016 عضو تیم غیرت است. 
او در ایــن مدت به صورت قرضی برای تیم های تایهی 

سون نام ویتنام و مس سونگون ایران بازی کرده است.
طیبی در کارنامه اش بازی برای تیم های مطرح ایرانی 
از جمله فولاد و گیتی پسند را دارد و یکی از مهره های 
کلیدی تیم ملی ایران اســت و در سال 2017 و 201۸ 

جزو پنج بازیکن برتر فوتسال دنیا قرار گرفت.

ورزش: فریدون زندی هافبک سابق استقلال این روزها 
در کشــور آلمان در قرنطینه به سر می برد. طبق اعلام 
فدراســیون این کشور فعالیت های بوندس لیگا از اواخر 
این ماه برگزار خواهد شد البته وی در گفت و گو با ایلنا 
معتقد است که احتمال دارد بازی های تیم های رده پایین 

همچنان برگزاری اش منتفی باشد. 

این روزها با قرنطینه چه کار می کنید؟س
این شرایط برای همه انسان ها در سراسر جهان یکسان 
اســت در واقع الان در تمام دنیا بیشتر انسان ها به این 
شکل و شبیه هم زندگی می کنند فعلاً مجبور هستیم 
حتی المقدور از خانه خارج نشــویم و اگر کار ضروری 
داشــتیم با رعایت تمام مسائل بهداشتی از منزل خارج 

شویم.

از شرایط استقلال خبر دارید؟س
در این تیم دوباره شاهد تغییرات مدیریتی بودیم که این 
البته خیلی خوب نیست و دریک تیم بزرگ و پرطرفدار 

نباید این قدر مدیریت دچار تغییر و تحول شود.

با معرفی قهرمان لیگ بدون انجام بازی موافق س
هستید؟

ایــن نظریه منطقی به نظر نمی رســد هــر تیمی باید 
مسابقات فصلش را به پایان برساند یا اینکه لیگ را بدون 
معرفی قهرمان متوقف کنند 9 هفته به پایان مسابقات 
باقی مانده و احتمال دارد هــر اتفاق جدیدی در آن رخ 

دهد.

معتقدید باید لیگ را ادامه داد؟س
با ریشه کن شدن بیماری کرونا می توان لیگ را ادامه داد 
برگزاری 9 هفته زیاد سخت نیست و مسئولان فدراسیون 

فوتبال و سازمان لیگ از عهده انجام آن برمی آیند.

خودتان این روزها مشــغول انجام چه کاری س
هستید؟

در خانه هستم قرار اســت به زودی تمرینات تیم های 
باشــگاهی در آلمان آغاز شــود البته فکر می کنم هنوز 
تیم های رده هــای پایه نتوانند تمرین کنند و به همین 
دلیل تلاش می کنم در تمرینات تیم های بزرگسال حضور 
یابم و کسب تجربه کنم دوست دارم اگر امکان داشت در 
کلاس مربیان تراز اول نیز حضور داشته باشم و چیزهای 

جدید یاد بگیرم.

 شما که سابقه بازی در تیم های بوندس لیگایی س
و اســتقلال را در کارنامه دارید در این مدت چه 

مدارک مربیگری گرفتید؟
 با شــرکت در کلاس هــای مربیگری درجــه A یوفا، 
مدرکش را دریافت کردم و اکنون هم از فرصت استفاده 

می کنم فیلم های آموزشی روز دنیا را مرور می کنم.

هدف فریدون زندی در مربیگری چیست؟س
قطعاً هرکه هدف های بزرگی دارد و می خواهد به آن ها 
برســد ولی من فعلاً رؤیایی فکر نمی کنم و واقعگرایانه 
کارم را جلو می برم. باید پله پله جلو بروم. قطعاً دوست 
دارم به لیگ های بهتر برســم، مثــل بوندس لیگا ولی 

رسیدن به این هدف سخت است و باید تلاش کنیم.

آیا ممکن است یک روز ســرمربی استقلال س
شوید؟

تا به حال به این موضــوع فکر نکرده ام ولی از بازی در 
اســتقلال لذت می بردم و این باشــگاه را باشگاه خودم 
می دانم. نمی دانم شاید یک روز مربی یا سرمربی استقلال 

شدم و خودم دوست دارم این اتفاق بیفتد.

حسین طیبی مسافر پرتغال می شود؟

پیشنهاد بنفیکا به ستاره مشهدی فوتسال جهان
زندی: می توان لیگ را ادامه داد!

معرفی قهرمان در این شرایط منطقی نیست

سینا سپهر: باشگاه پرسپولیس سرانجام قرارداد کارگزاری 
خود را پس از حرف و حدیث های فراوان امضا کرد، تا به این 
ترتیب همکاری اقتصادی خود را با این کارگزار مالی در فضایی 
جدید آغاز کند. جدا از ابهامات بسیار زیاد موجود در جریان 
قرارداد منعقد شده میان باشگاه و طرف مقابلش نکته عجیب 
و ابهام برانگیز مدت قرارداد این قرارداد اســت که برابر توافق 

طرفین این قرارداد به مدت سه سال اعتبار خواهد داشت.

پشت پا به خصوصی سازی#
مدت قرارداد منعقد شده چالش بزرگی را برای وزارت ورزش 
و مدیریت ســازمان خصوصی سازی به وجود آورد چون این 
دو ارگان رســمی در ماه های اخیر و هفته های گذشته بارها 
مدعی شدند باشگاه های استقلال و پرسپولیس در سال جاری 
از طریق ورود به بورس به بخش خصوصی واگذار خواهند شد 
اما قرارداد منعقد شده پرسپولیسی ها با کارگزار مالی خلاف 

این ادعا را نشان می دهد!
سرپرست موقت باشگاه پرسپولیس که برای امضای این قرارداد 
فضای پر تنشی را پشت سر گذاشت و بارها با هاشمی دیگر 
عضو هیئت مدیره درگیری لفظی پیدا کرد ناخواسته نشان داد 
مقوله خصوصی ســازی یک شو تبلیغاتی بیش نیست چون 
اگر قرار به انجام این کار بــود ناظر این قرارداد مانع از وجود 
این بند در قرارداد مذکور می شد اما وزارت ورزش و جوانان و 
شــخص وزیر که قبل تر اعلام شده به عنوان ناظر این قرارداد 
در جریان ریز اتفاقات قرار دارد، مانع از امضای رســمی این 
سند رسمی می شد اما نه تنها این اتفاق رخ نداد بلکه طرفین 

بــا آرامش خاطر قرارداد را امضا کردند و در کمال ناباوری در 
جمع خبرنگاران نیز حضور پیدا کردند و به ســؤال های آن ها 

پاسخ دادند!

تضادهای شفاف#
حالا هواداران فوتبال ایران با این پرســش مواجه شده اند 
که در پشــت پرده ســناریو خصوصی ســازی استقلال و 
پرسپولیس چه می گذرد؟ اگر دولت عزم خود را برابر آنچه 
به صورت رســمی اعلام کرده جزم کرده تا سهام این دو 
باشگاه را همان  طور که رئیس اتاق تعاون ایران اعلام کرد 

به بخش خصوصی واگذار کند ماجرای قرارداد ســه ساله 
چیست؟ 

بررسی شرایط کنونی نشان می دهد یک نفر در این میان 
صادقانــه رفتار نمی کنــد و تلاش دارد با بهــره گیری از 
شرایط موجود و فضای رسانه ای مجموعه خود و موقعیت 
متزلزلش را با این پروپاگاندای رســانه ای پوشش دهد تا 
شــاید از خطر در امان بماند امــا پارادوکس های موجود 
در این پرونده نشــان می دهد یک بار دیگر عملیات فریب 
در ورزش ایران به کار گرفته شــده تــا خطر برکناری و 

استیضاح به این شکل مدیریت شود.

واگذاری های انحصاری#
اما به همان میزان که این مســئله دارای اهمیت است، مفاد 
قرارداد منعقد شده میان باشگاه پرسپولیس و کارگزار مالی 
باشگاه نیز بحث برانگیز است، با مرور ماده سه و چهار قرارداد، 
این پرسش به وجود می آید که برای پرسپولیس، چه چیزی 
باقی مانده که واگذار نکرده باشد؟ آیا قرار دادن تبصره دو را 
نمی توان یک مزاح تلقی کرد که اســتثنائات این واگذاری و 
مشارکت های انحصاری را شامل می شود؟ مبنای انعقاد چنین 
قرارداد و واگذاری های انحصــاری صورت گرفته در آن، چه 
بوده و چرا برای پنج ســال )یا در الحاقیه جدید ســه سال( 
چنین اتفاقی روی داده است؟ پاسخ مدیران وقت پرسپولیس 
و وزارت ورزش دربــاره این قرارداد شــگفت انگیز و ابعاد آن 

چیست؟

تعهدات یکطرفه#
با بررســی این قرارداد پرطمطراقی که سرپرســت باشــگاه 
پرســپولیس با افتخار از آن یاد می کند بیشــتر عواید برای 
کارگزار است و سود خاصی برای پرسپولیس دیده نمی شود. 
یکطرفه بودن تعهدات این باشگاه مردمی و عدم تعهد مشخص 
و قطعی از سوی کارگزار، نکته ای است که ذهن مخاطب را با 

ابهاماتی اساسی مواجه می کند.
انتظار می رود نهادهای نظارتی با رونمایی از مفاد بحث برانگیز 
این قرارداد جنجالی به ماجرا ورود کنند و پیگیری های لازم 
را انجــام دهند که چرا و با چه نیتی چنین قراردادهایی امضا 

می شود!

آن ها شاید نتوانند تا پایان دوره فوتبالشان به دلیل کرونا مقابل تماشاچی بازی کنند 

خاموشی بی هیاهوی ستاره ها
سان: با توجه به اینکه قرار است تا اطلاع ثانوی مسابقات فوتبال به دلیل ترس از شیوع 
ویروس کرونا در ورزشــگاه های بدون تماشــاچی برگزار شود این احتمال وجود دارد که 
شماری از بهترین فوتبالیســت های دنیا دیگر نتوانند تا پایان دوره فوتبالشان در مقابل 
تماشاچی بازی کنند. روزنامه سان فهرستی 11 نفره از این بزرگان فوتبال دنیا تهیه کرده 
و می نویسد با توجه به شرایط فعلی انتظار می رود که رقابت های فوتبال دست کم تا پایان 
فصل آینده بدون تماشاچی برگزار شود. لیگ های فوتبال بزرگ دنیا به شدت در تلاشند تا 
فصل جاری خود را دوباره از سر بگیرند اما در این شکی نیست که حتی در صورت شروع 
همه این لیگ ها هواداران تا آینده قابل توجهی اجازه حضور در ورزشگاه ها را پیدا نخواهند 
کرد. چرا که دولت ها هر آنچه در توانشان باشد خواهند کرد تا پیش از تولید و در دسترس 
قرار گرفتن واکسن کووید19 از تجمع های بزرگ انسانی جلوگیری کنند. روزنامه سان به 
این بهانه فهرستی11 نفره از ستاره های بزرگی تهیه کرده که ممکن است پیش از بازگشت 

هواداران به ورزشگاه ها فوتبالشان به پایان رسیده باشد:

جیان لوئیجی  بوفون#
دروازه بان کهنه کار ایتالیایی به آخرین روزهای فوتبالی اش نزدیک شــده. این سنگربان 
42ساله یوونتوس تابستان امسال قراردادش با این تیم به پایان می رسد. او در شروع این 

فصل قراردادی یکساله با یووه امضا کرده بود.

دنی آلوس#
آلوس که اســطوره بارسلوناست به زودی 3۸ ساله می شود و انتظار می رود در ماه های آینده 
اعلام بازنشستگی کند. او در حال حاضر به کشورش برزیل برگشته و در سائوپائولو توپ می زند.

جیورجیو کیه لینی#
مدافع و کاپیتان یوونتوس تا تابستان سال جاری با این تیم قرارداد دارد. این ستاره ایتالیایی 

35ساله به عنوان یکی از مقتدرترین دفاع وسط های نسل خود شناخته می شود.

سرخیو راموس#
کاپیتان بزرگ رئال مادرید هنوز یک ســال دیگر با این تیم قرارداد دارد ولی آینده او بعد 
از آن زمان در هاله ای از ابهام قرار دارد. راموس به زودی 35ســاله می شود و ممکن است 
به این نتیجه برســد که همه افتخارات ممکن را بدست آورده و وقت بازنشستگی اش فرا 

رسیده است.

لیتون بینز#
قهرمان باشگاه اورتون در فصل جاری در این تیم چهره ای حاشیه ای بوده و تنها پنج بار 
با پیراهن این تیم در لیگ برتر به میدان رفته. قرارداد این ستاره 35ساله تابستان آتی به 
پایان می رســد و ممکن است او کفش های خود را آویخته و به عنوان مربی به کادر فنی 

تیم محبوبش اضافه شود.

 لوکا مودریچ#
برنده توپ طلای 201۸ تا پایان فصل آتی با رئال مادرید قرارداد دارد و گفته می شود در 
حال بررسی گزینه های مختلف پیش روی خود است. مودریچ این روزها با بی مهری زیدان 

مواجه است و بعید است پس از پایان قراردادش در مادرید بماند.

وین رونی#
اسطوره منچستریونایتد و فوتبال انگلیس در حال سپری کردن دوره ای از فوتبال خود در 
باشگاه دربی کانتی است که از آن به عنوان آواز قو یا پرده آخر یاد شده است. رونی تا سال 
2021 با دربی قرارداد دارد و انتظار می رود در آن زمان مربیگری پاره وقت فعلی اش در این 

تیم را به مربیگری تمام وقت تبدیل کند.

 آندرس اینیستا#
جادوگر سابق بارسلونا روزهای پایانی دوران فوتبالش را در ژاپن می گذراند و انتظار می رود 

تابســتان امسال یا تابستان سال آینده کفش ها را بیاویزد. او بدون شک به عنوان یکی از 
بزرگ ترین هافبک های تاریخ فوتبال در یادها خواهد ماند.

داوید سیلوا#
استاد بزرگ منچسترسیتی پس از سال ها حضور بسیار موفق در لیگ برتر، تابستان امسال 
اتحاد را ترک می کند. حرکت بعدی او هنوز مشخص نیست ولی گفته می شود او یک فصل 

دیگر هم فوتبال بازی کرده و سپس بازنشسته خواهد شد.

 کریستیانو رونالدو#
فوتبال کریستیانو رونالدو هنوز تمام نشده ولی با توجه به اینکه او به زودی 36ساله می شود 
شاید به این نتیجه برسد که در اوج با فوتبال خداحافظی کند. کریستیانو سال های سال 
در اوج قله فوتبال بوده و ممکن اســت به این نتیجه برسد که خداحافظی در اوج برایش 
گزینه بهتری است. با این حساب ممکن است رونالدو پس از حضور در تورنمنت یورو2021 

تصمیم به آویختن کفش هایش کند.

زلاتان ابراهیموویچ#
قرارداد ایبرا با آث میلان تابستان امسال به پایان می رسد ولی او از این گزینه برخوردار 
است که قراردادش را یک سال دیگر تمدید کند. این ستاره سوئدی پیش از عزیمت به 
سن ســیرو به بازنشستگی فکر می کرد و به نظر می رسد این تیم ایتالیایی آخرین تیم 

زلاتان باشد.

سخنگوی فدراسیون فوتبال کشورمان در توییتر خود به رضا 
رشــیدپور مجری برنامه »اتفاق« به خاطر پرداختن به مسائل 
مربوط به داوری در فوتبال کشور واکنش نشان داد. امیر مهدی 
علوی در توییت خود نوشته: »بهتر نیست اتفاق در کنار فرم پر 
زرق و برق در محتوا هم غنی تر و فرهنگ ساز باشد؟ برنامه های 
تخصصی فوتبال هرگز داور فعــال را در معرض لحظات ابهام 
آفرین قرار نمی دهند. به رضا رشیدپور عزیز مطالعه کتاب قواعد 
بازی نوشــته کولینا و مسیر برانگیختن حس اعتماد بازیکن و 

تماشاگر پیشنهاد می شود«.

صفحه فارسی کنفدراسیون فوتبال آسیا در پستی اینستاگرامی 
از مهدی قائدی به عنوان نمونه ای برای افرادی که می خواهند 

به آرزوهای خود دست یابند نام برده است. 
ای اف ســی در این پست خود با انتشــار دو عکس از مهدی 
قائــدی، یکی زمانــی کــه در کودکی در زمین هــای خاکی 
بــازی می کــرد و دیگری در پیراهن آبی اســتقلال نوشــته: 
 »همه آرزوها دســت یافتنی اند، فقط برای آن ها باید ســخت 

تلاش کنید«.

ای اف سی فارسیامیرمهدی علوی
باشگاه بارســلونای اسپانیا در توییتر خود به تولد بازیکن با 
اســتعداد هلندی خود واکنش نشان داده است. بارسلونا در 
این توییت تولد 23 سالگی فرنکی دی یونگ هافبک جوان 
و آینده دار خود را تبریک گفته است؛ بازیکنی که محصول 
آکادمی آژاکس و جزو نسل جدید استعداد های مطرح فوتبال 
هلند در کنار بازیکنانی مثل دلیخت و فن دی بیک اســت. 
بارسا البته فقط به یک توییت اکتفا نکرده و در چندین توییت 
کلیپ ها و عکس های جالبی از دی یونگ منتشر کرده است.

باشــگاه شــالکه  آلمان در توییتی جالب توجه به هواداران 
فوتبــال لیگ برتر انگلیس پیشــنهاد کــرده چون بوندس 
لیگا در آســتانه شــروع دوباره اســت و هنوز تکلیف لیگ 
برتر مشــخص نیســت، این تیم آلمانی را به خاطر ارتباط 
جالبش با فوتبال انگلیس دنبال کنند! شــالکه در چندین 
رشــته توییت مثال های جالبــی از ارتباط قبلی بازیکنان و 
سرمربیان حاضر در تیم های مطرح انگلیسی زده که سابقه 

همکاری و یا بازی در تیم شالکه را داشتند.

شالکهبارسلونا

ابطال ادعای خصوصی سازی در واگذاری سه ساله 

تاراج آتیه پرسپولیس توسط  کارگزاران

ضد  حمله

خواجه وند: 
قرارداد استوکس با پرسپولیس فسخ نشده است

ورزش: معاون حقوقی باشــگاه پرسپولیس گفت که هنوز قرارداد 
این باشگاه با آنتونی استوکس فسخ نشده است. مهدی خواجه وند 
در گفت وگو با اپلیکیشــن رسمی باشــگاه پرسپولیس، درخصوص 
شایعه فسخ قرارداد این باشگاه با آنتونی استوکس اظهارکرد: فسخ 
قرارداد با این بازیکن صحت ندارد اما ما پروســه قانونی درباره عدم 
حضــور به موقع این بازیکن در تمرینــات را طی می کنیم که این 

پیگیری می تواند به هر نتیجه ای منجر شود.

 کار سخت استقلال 
برای پرداخت طلب دیاباته

ورزش: شــیخ دیاباته مهاجم مالی تیم فوتبال اســتقلال، چندی 
پیش از طریق وکیل خود به باشــگاه اســتقلال پیغام داده که اگر 
تا پایان اردیبهشت ماه حقوق عقب افتاده اش پرداخت نشود، برای 
فسخ قرارداد اقدام خواهد کرد. با توجه به اینکه طلب دیاباته حدود 
250 هزار دلار اســت، باشگاه اســتقلال کار سختی برای پرداخت 
پول این بازیکن دارد، چرا که نخســت رقم ســنگینی است و دوم 
اینکه باشــگاه تاکنون تنها توانسته ۸0 هزار درهم معادل 20 هزار 
دلار به ایــن بازیکن پرداخت کند. از آن جایــی که دیاباته تأکید 
کرده که باید پولش پرداخت شود، مشخص نیست که آیا مسئولان 
استقلال می توانند از پس رقم سنگین طلب دیاباته بربیایند، ضمن 
اینکه این وسط مطالبات هروویه میلیچ مدافع کروات نیز هست که 

تاکنون یک مرحله از آن پرداخت شده است.

 احتمال آغاز لیگ برتر فوتبال
از اواخر خرداد

ورزش: معاون وزیر بهداشــت از احتمال آغــاز تمرینات تیم ها از 
اواخر اردیبهشت یا اوایل خرداد خبر داد و گفت که در این صورت 
پس از ســه هفته لیگ برتر فوتبال آغاز می شود. ایرج حریرچی که 
در برنامــه فوتبال برتر صحبت می کرد، درباره برگزاری مســابقات 
فوتبال گفت: در چند روز آینده و احتمالاً تا پایان هفته پیشــنهاد 
اولیه خودمان را ارائه خواهیم داد و تصمیم گیری منوط به تصویب 
وزرای محترم و ســتاد ملی مبارزه با کروناســت. یکی از بازه های 
زمانی می تواند این باشــد که تمرینات از اواخر اردیبهشت یا اوایل 
خرداد شروع شود و پس از سه هفته تمرین، مسابقات آغاز شود و 
تا نیمه مرداد ماه به اتمام برســد. حریرچی تأکید کرد: این یکی از 
گزینه هاســت و هنوز هم گزینه های دیگری روی میز وجود دارد، 
از جمله اینکه ممکن اســت بازی ها لغو شــود، هرچند احتمال آن 

پایین است.

 جام جهانی فوتسال
رسماً یک سال به تعویق افتاد

ورزش: با تصمیم فیفا، مســابقات جام جهانی 2020 فوتسال که 
قرار بود به میزبانی لیتوانی برگزار شود، یک سال به تعویق افتاد.

مســابقات جام جهانی 2020 فوتســال طبق برنامه قرار بود از 22 
شــهریور تا 13 مهر به میزبانی کشور لیتوانی برگزار شود اما شیوع 
و همــه گیری ویروس کرونا از یک طرف و لغو مســابقات انتخابی 
جام جهانی در قاره آســیا و آمریکا سبب شد تا درخواست ها برای 
به تعویق انداختن این مســابقه بالا بگیرد. کشــور لیتوانی هم به 
فیفا پیشــنهاد کرد که این مسابقات یک سال به تعویق بیفتد و در 
سپتامبر و اکتبر سال 2021 میزبان این مسابقات باشد. در نهایت 
با تصمیم فیفا مقرر شــد این بازی ها یک سال به تعویق افتاده و از 

12 سپتامبر تا 3 اکتبر 2021 برگزار شود.

پایان مصدومیت داریوش شجاعیان
ورزش: هافبک آسیب دیده آبی پوشان گفت: چنانچه قوانین اجازه 
دهند می تواند به فهرســت استقلال اضافه شده و برای این تیم به 

میدان برود. 
داریوش شــجاعیان هافبک آســیب دیده آبی پوشان در خصوص 
آخرین وضعیت خود اظهار کرد: با گذشت 6 ماه از عمل جراحی که 
روی زانو داشتم به شرایط مطلوب رسیده ام و در صورتی که تمرین 
آزاد شود می توانم کامل تمرین کنم. وی در خصوص احتمال اضافه 
شدنش به فهرست آبی پوشان گفت: در صورتی که بودورف مدافع 
بلغاری ما باز نگردد، لیست بزرگسالان جای خالی پیدا می کند و در 
آن صورت چنانچه نام من به لیســت اضافه شود می توانم در ادامه 

فصل برای استقلال بازی کنم.

دانشگر: 
 فاصله مان با پرسپولیس را 

می توانیم جبران کنیم
ورزش: محمد دانشــگر مدافع تیم اســتقلال در خصوص شرایط 
این تیم در صورت ادامه مســابقات لیگ برتــر اظهار کرد: از نظر 
من اســتقلال شایســته ترین تیم برای قهرمانــی در این فصل از 
رقابت های لیگ برتر است. مدافع آبی پوشان گفت: گذشته از اینکه 
هر بازیکنی تیم خودش را برای قهرمانی شایسته تر می داند، شرایط 
تیم ما هم به گونه ای اســت که می توانیم این کار ســخت را انجام 
دهیم. دانشگر در خصوص فاصله امتیاز نسبتاً   زیاد با صدر جدول 
بیان داشت: در ابتدای فصل هم یک بار توانستیم چنین فاصله ای را 
جبران کنیم و قطعاً خواهیم توانست یک بار دیگر دست به این کار 
بزرگ بزنیم. هنوز 9 هفته به پایان رقابت های لیگ برتر باقی است 

و استقلال هم یک بازی معوقه دارد.

تماس بیرانوند با گلر منچسترسیتی 
ورزش: براوو دروازه بان شیلیایی تیم منچسترسیتی در دوره قرنطینه 
تمرینات شخصی ســفت و سختی را انجام می دهد و ویدئوهای آن را 
در اینستاگرامش به اشتراک می گذارد. علیرضا بیرانوند به این استوری 

واکنش مثبت نشان داد.
براوو به بیرانوند جواب داد: تو دروازه بان فوق العاده ای هستی و عملکردت 
عالی بوده است. دروازه بان پرسپولیس نیز در پاسخ به این پیام نوشت: 
این ها لطف توست. من می خواهم از تجربیات تو استفاده کنم. دروازه بان 
سابق بارسلونا هم پاسخ داد: تنها چیزی که باعث پیشرفت می شود کار 

مداوم و روزانه است.
بیرانوند همچنین ابراز علاقه کرد که کلودیو براوو را ملاقات کند که او 
نیز با تمایل به این اتفاق نوشــت اگر وقت باشد خیلی دوست دارم که 

تو را ببینم.

منهای فوتبال

 چرا حقوق های نجومی مدیرعامل ها 
شفاف نباشد؟

کامران منزوی در تازه ترین اظهارنظر خود در گفت وگو با تسنیم آورده 
اســت: از فتحی بابت صحبتم معذرت می خواهم. گفتم مدیران قبلی 
30میلیون یا 50 میلیون یا 100 میلیون تومان می گرفتند که برداشت 
مناسبی از این صحبت ها نشد. میزان حقوق مدیران نباید منتشر شود، 

چون شفافیت این نیست. 
کامران منزوی به شــکلی درباره عدد و ارقام صحبت می کند که انگار 
در جریان فضای فعلی و مشــکلات اقتصادی حاکم بر جامعه نیست! 
در اینکه این رقم ها برای منزوی عددی حساب نمی شود، شکی نیست 
چون او جزو سرمایه داران به حساب می آید اما مزید اطلاع جناب منزوی 
باید گفت در جامعه ای که حقوق یک کارگر بیمه شده از مرز 3 میلیون 
تومان عبور نمی کند دریافت حقوق 30، 50 و 100 میلیونی برای یک 

مدیرعامل بسیار زیاد و غیر عادلانه است!
کامران منزوی امروز از فتحی عذرخواهی و تأکید دارد: شــفافیت این 
نیست که حقوق یک مدیرعامل فاش شود! با استناد به این مطلب باید 
از جناب منزوی پرسید چه نکته ای از نظر ایشان شفافیت در نظام مالی 
است؟ باشگاهی که با بودجه جاری کشور اداره می شود و هنوز به بخش 
خصوصی واگذار نشده است، جزو دارایی های عمومی به شمار می رود از 
این رو مردم باید بدانند که حقوق مدیرعاملش چقدر است؟ مدیرعاملی 
که نه تنها کارنامه موفقی نداشته بلکه کارنامه ای سرشار از ناکامی را به 

نام خود ثبت کرده است!
آقای منزوی! شاید از نظر شما حقوق های میلیونی پولی نباشد اما برای 
باشگاهی نظیر استقلال که در برهه کنونی به واسطه مدیریت بی کفایت 
به نان شب هم محتاج شده این رقم ها رقم درشتی به حساب می آید! 
وقتی یک مدیرعامل به این شکل حقوق نجومی دریافت کند، طبیعی 
است معاون باشگاه استقلال هم در خانه لاکچری با اجاره 17 میلیون 

تومان در ماه زندگی خواهد کرد!
وقتی چنین تفکراتی در سطح مدیریت یک باشگاه دولتی وجود دارد 
طبیعی است که قراردادهای ترکمنچای وحشتناک امضا خواهد شد که 
بابت هر روز تأخیر باشــگاه مجبور شود غرامتی نزدیک به 90 میلیون 

تومان پرداخت کند!
در دنیای اقتصاد امروز یک قانون وجود دارد هر فردی به واسطه هنرش 
لیاقت دریافت حقوق را دارد! اگر قرار بود شما از جیب خودتان حقوق 
مدیرعامل وقت باشــگاه استقلال را پرداخت کنید آیا بیشتر از حداقل 
حقوق معین شــده از ســوی وزارت کار را به جنــاب فتحی پرداخت 

می کردید؟ 

سلطانی فر: زد و بندها را به وزیر اطلاعات گفتم
ورزش: مســعود ســلطانی فر در دیدار با اعضای کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: امروز اگر کارنامه  موفقی وجود دارد، 
محصول تلاش مجموعه وزارت ورزش، همه اعضای دولت و نمایندگان 
مجلس به ویژه کمیسیون فرهنگی اســت. سلطانی فر گفت: یکی از 
مشکلات ورزش کشور دلالی و واسطه گری و زد و بندهای پشت پرده 
است که کشف آن فقط در توان وزارت ورزش نیست. بنابراین با توجه به 
اینکه عزم جلوگیری از فساد وجود دارد به وزیر اطلاعات نامه نوشتم از 
طرفی وزارت اطلاعات واقعاً در این 6 سال نهایت همکاری و پشتیبانی 
را داشته است و در این زمینه پشتیبانی دستگاه قضا هم وجود دارد و 

ان شاءالله یادگاری خوبی در مبارزه با فساد بگذاریم.

مربی تیم ملی بوکس: 
در سنگین وزن کمبود بوکسور خوب داریم

ورزش: مربی تیم ملی بوکس در خصوص مشــکلات بوکس ایران در 
اوزان ســنگین وزن گفت: متأسفانه چند سالی است که بوکس ایران 
در ســنگین وزن دچار کمبود بوکسور خوب است. در سنگین وزن ما 
دچار کمبود نیروی انسانی هستیم و غیر از رمضانپور نیز بوکسور خوب 
دیگری نداریم. متأســفانه در رده های پایه نیز بوکســورهای خوبی در 
سنگین وزن نداریم که بتوانیم در تیم ملی بزرگسالان جایگزین کنیم. 

شکیل اونیل خواستار پایان NBA شد
بی بی سی اسپورت: شــکیل اونیل اسطوره بســکتبال آمریکا 
می گوید: NBA باید به دلیل همه گیر شدن ویروس کرونا نیمه تمام 
شــود و پایان رقابت ها اعلام شــود. اونیل  4۸ ساله، قهرمان چهار 
دوره NBA که اکنون به عنوان یک کارشــناس تلویزیونی فعالیت 
می کند گفت: »همه به خانه خود بروید، سالم بمانید، و سال آینده 
برگردید. ســعی کنید  دوباره برگردید اگر تیمــی واقعاً از فرمول 
جدید رقابت ها استفاده کرده و به برتری برسد چه کسی قصد دارد 
به آن احترام بگذارد. به جای تغییر فرمت بازی ها بنابراین آن را رها 
کنید. نگران امنیت طرفداران و مردم باشید. سال آینده برگردید«.

۷ کاندیدا برای انتخابات فدراسیون تنیس
ورزش: از سوی وزارت ورزش و جوانان روز یکشنبه ساعت 10 صبح،  
11 خرداد 99 زمان انتخابات فدراسیون تنیس اعلام شد. بر این اساس 
نامزدهای احراز پست ریاست فدراسیون تنیس به شرح زیر اعلام گردید.

عبدالرضا آریان فر/ علیرضا پور سلمانی/ پیمان جعفری طهرانی/ سید 
محمود رضا حسینی/ داود عزیزی/ سید کامیار کیمیایی/ سید رضا میر 

ابوطالبی
فدراسیون تنیس از آبان سال 97 بدون رئیس است و بالاخره قرار است 

بلاتکلیفی این فدراسیون به پایان برسد و رئیس جدید انتخاب شود.

شنای قهرمانی آسیا تا ۲۰۲۱ به تعویق افتاد
ورزش: مسابقات شنای قهرمانی آسیا به دلیل شیوع ویروس کرونا 
قرار اســت با یک سال وقفه در ســال 2021 برگزار شود. پیش از 
این قرار بود این مسابقات 7 تا 17 نوامبر )17 تا 27 آبان( پیگیری 
شود که به دلیل شیوع کرونا تا ماه دسامبر به تعویق افتاد. در حال 
حاضر طبق اعلام کنفدراسیون شنا آسیا این مسابقات قرار است با 

یک سال وقفه در سال 2021 برگزار شود.
این مســابقات هر چهار سال یک بار برگزار می شود و میزبانی این دوره 
از مســابقات به عهده فیلیپین است. رئیس فدراسیون شنای فیلیپین 
درباره انتخاب تاریخ جدید مســابقات عنوان کرد: کنفدراسیون شنای 
آسیا این هفته به ما پاســخ داد و با برگزاری مسابقات در سال 2021 

موافق هستند.

یادداشت

سینا حسینی
annotation@qudsonline.ir
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ادب و هنرادب و هنر

هنرهای تجسمی

تقلید »شهنشاه نامه« از »شاهنامه« 
تفاوتی که در دو کتاب هست

این بیت ها را بخوانید:
چو اشپختر آن دیو پرخاش جو
شد آگاه شد در گنجه از رای او

گزیدی لب خویش هر دم به گاز
نهفتی ولی گشت بی پرده راز

بسی گفتم ایران نه هند است و روم
ندیده کسی کام زان مرز و بوم

به کام دم آهنج نر اژدها
منه گام، کز وی نگردی رها

ز گفتار ایران فروبند دم
مکن بخت فیروز بر خود دژم

برای کسانی که نمی دانند اشپختر چیست یا کیست باید بگویم این لقب پاول 
دیمیتریویچ سیســیانوف از فرماندهان نظامی  امپراتوری روسیه بود. وی در 
جریان جنگ های ایران و روسیه ، فرماندهی نیروهای تزاری را در گرجستان 
برعهده داشت و توانست سپاه ایران را در گنجه، اوچ کلیسا، قراباغ، شوشی و 
شروان شکست دهد و سرانجام در جریان محاصره باکو به دست ابراهیم بیگ 

از بستگان حسین قلی خان، حاکم باکو کشته شد.
ابیاتی هم که خواندید بخش هایی از »شهنشــاه نامه« سروده یکی از اعاظم 
شعر در دوران قاجار یعنی جناب آقای فتحعلی خان کاشانی متخلص به صبا، 
ملک الشعرای دربار فتحعلی شاه قاجار  است. این بزرگوار اول در خدمت مدح 
لطفعلی خان زند بود ولی وقتی احســاس کرد کار بر خان زند دشوار شده 
است، به سرعت رنگ عوض کرد و به سپاهیان قاجار پیوست و دفتر حاوی 
مدح هایش برای زندیان را در آب شست. البته آغامحمدخان قاجار آنچنان 
در نظامی گری و گردن زدن و چشم کور کردن غرق بود که حال و حوصله 
شاعران درباری را نداشت، اما بازار فتحعلی خان کاشانی وقتی گرم شد که هم 
نامش فتحعلی خان قاجار بر تخت نشست و دربار بزرگ و وسیعی برای خود 
ترتیب داد و به شاعران درباری نیازش افتاد. وقتی شاه قاجار با بی تدبیری و 
توهم ناشی از قدرت، کشور ایران را درگیر دو جنگ خانمان سوز و پرخسارت 
با روسیه کرد، به ملک الشعرای عزیزش دستور داد کتابی به تقلید از شاهنامه 
در وصف دلاوری های او و سپاهیانش در جنگ تدوین کند و حاصل همین 

»شهنشاه نامه« شد که در سه سال، شامل 40 هزار بیت است. 
این کتاب را اگر جایی در گوشــه موزه ای پیــدا کردید یا بیت هایی از آن را 
خواندید، می بینید شاعر سعی کرده تقلید از فردوسی را به دقت رعایت کند. 
کلمات، ترکیبات و البته وزن، تقلید از فردوسی است، اما پرسش اینجاست با 
وجود اینکه شاهنامه 900 سال پیش از شهنشاه نامه سروده شده است، چرا 
کتاب اول همچنان در ذهن و زبان مردم جاری و ســاری است و اسم کتاب 
دوم را شاید کمتر کسی شنیده باشد؟ به هرحال هر دو کتاب وزن متقارب 
دارند، زبان حماسی دارند، از ترکیبات زبانی سبک خراسانی سرشارند، ولی 
یکی همیشه هست و یکی دیگر حتی همان زمان هم که بوده است، بودن و 

نبودنش فرقی نداشته است.
کتاب دوم که اثر طبع آقای صبای کاشانی است، به فرموده شاهی شکست 
خورده و متوهم نوشــته شده تا روایتی باشد از فتوحات و دلاوری های او در 
جنگ با روسیه تزاری. در صورتی که همه ما می دانیم ایران در آن جنگ ها 
متحمل چه شکســت های سنگین و کمرشکنی شد و بخش های بزرگی از 
کشور را همین فتحعلی شاه متوهم از دست داد. اساس و بنیاد کتاب دوم، بر 
دروغ و توهم است. در همان بیت هایی که در ابتدا از کتاب آوردم، تصویری 
ترسان و زبون از فرمانده سپاه روس در مقدمه جنگ گنجه نشان داده شده، 
در حالی که واقعیت این اســت که ســپاه ایران در جنگ گنجه به شکلی 
فاجعه باری شکست خورد و مردم این شهر به دست سپاه روس قتل عام شدند 

و از لشکریان شاه قاجار کاری جز فرار و به در بردن جان برنیامد.
اما قصه شاهنامه چیســت؟ شاهنامه حاصل 30 ســال خون دل خوردن، 
فداکاری و از جان گذشتگی مردی است که هویت ملی و فرهنگی سرزمینش 
را در خطر می بیند و می داند اگر زبان و تاریخ ملتی از دست برود، آن ملت 
دیگر هویت خود را برای همیشــه از دســت می دهد. به همین دلیل بدون 
اینکه دســتور و مســتمری از جایی بگیرد، جان و مالش را در کف دست 
گرفت و همه روایت های مکتوب در خدای نامک ها و اســطوره های ایرانی را 
به باشــکوه ترین شکل به نظم درآورد. تفاوت میان شاهنامه و شهنشاه نامه، 
تفاوت میان فردوسی و صبای کاشانی در همین چیزهاست. به همین دلیل 
اســت که سینه هر ایرانی یا فارسی زبانی، مخزنی است که در آن بهره ای از 
کتاب هزار ســاله فردوسی هست، اما کمتر کسی شاید نام کتاب شاعری را 
شنیده باشد که کمتر از 200 سال پیش فوت شده باشد. تنها فایده ای که از 
کتاب ملک الشعرای صبا برای ما حاصل شده این است که نام چند تن از زنان 
سوگلی حرمسرای پایان ناپذیر فتحعلی شاه و چند تن از لشکر فرزندان بی عار، 
جیره خوار و درباریان متملق او به دلیل اینکه نامشان در کتاب ذکر شده است، 
می دانیم؛ همین و بس! چیزی که شاهنامه را در زندگی، ذهن و زبان ایرانیان 
تا همیشه زنده کرده، همین عشق و تعهدی است که فردوسی در تک تک 

کلمات جاری کرده وگرنه واژه ها، ترکیب ها و وزن عروضی، یکی است.

 ادب و هنر/ جواد شیخ الاسلامی  فردا پنجشنبه 
25 اردیبهشــت ماه روز بزرگداشت فردوسی بزرگ 
اســت. درباره نقش و جایگاه فردوسی در منظومه 
فکر، فرهنگ و ادبیات فارسی بسیار گفته شده است، 
اما این حقیقت که نسل امروز ما با فردوسی غریبه 
است و حکمت جاری در شعر و شخصیت فردوسی 
راهی در آثار ادبی، هنری و فرهنگی امروز ما ندارد، 
کمتر مورد توجه و بحث قرار گرفته است. به همین 
دلیل مناسب دیدیم با دکتر سیدحسین شهرستانی، 
جامعه شناس، محقق ادبیات و فردوسی پژوه درباره 
چرایی کم توجهی علوم انسانی به فردوسی و به تبع 
عدم آشنایی مردم با این حکیم به صحبت بنشینیم. 

این گفت وگو را بخوانید.

با وجود نقش بســیار مؤثــر و بزرگی که س
فردوســی در فرهنگ و تمدن ما دارد، امروز 
کمتــر درباره او می شــنویم و می خوانیم  و 
همچنین آثار فرهنگی مــا قرابتی با تفکر و 
حکمت فردوسی ندارد. چرا این اتفاق افتاده 

است؟
پاسخ به این پرسش ابعاد خیلی متعددی دارد. یک 
بخشــی از آن به زمینه های جهانی و بخشــی هم 
به زمینه های ملــی و تاریخی خودمان برمی گردد. 
زمینه های جهانی این اتفاق ظهور درک جدیدی از 
هنر و فرهنگ در دوره مدرن است. فرهنگ مدرن در 
این دوره اساساً صورت بندی جدیدی از هنر عرضه 
کرده اســت که با فهم فردوسی یا بزرگان ما از هنر 
متفاوت اســت. پس بخشــی از ماجرا به این درک 
متفاوت از هنر و فرهنگ مربوط می شــود. فرهنگ 
مــدرن و فرهنگ تکنیک زده مــدرن با آن صورت 
حماسی هنر در شعر فردوسی تا حدود زیادی فاصله 
دارد. هنر هم هر چقدر جلو آمده به سمت رسانه های 
تصویری فراگیر و دیجیتال پیش رفته و این فرهنگ 
عمومــی در جهان مدرن فاصلــه ای جدی با طرح 
فردوسی از فرهنگ و هنر دارد. البته این مسئله فقط 
مســئله ما هم نیست بلکه ادبیات کلاسیک جهان 
هــم محدودیت های مختلفــی در چنین وضعیت 
رســانه زده ای پیدا کرده اند. رســانه هایی که اساساً 
با شتاب و ســرعت و تصویری شدن همه چیز و از 
آن طرف ســطحی شدن و مسطح شدن مفاهیم و 
معانی زندگی ســر و کار دارند و با متنی که اصولاً 
دعوت به درنگ و تعقل و تفکر خردورزی و حکمت 
می کند، خیلی سازگار نیستند. این ذائقه رسانه زده 
انسان مدرن موجب شده همه چیز خیلی سطحی 
و حاشیه ای دیده شــود و طبیعتاً امور جوهرداری 
کــه برای فهمیدن آن ها باید درنگ و توجه کرد، به 
حاشیه رفته اســت. ادبیات فارسی و شعر فردوسی 
دعوت به درنگ اســت. خود او می گوید:»به هر کار 
بهتر درنگ از شــتاب«. یعنی در هر کاری و در هر 
چیزی درنگ از شــتاب بهتر اســت. خواندن خود 
شاهنامه هم حوصله می خواهد. در صورتی که شما 
امروزه می توانید خیلــی منفعلانه مقابل تلویزیون 
بنشــینید و بدون هیچ گونه درگیر شدن با مفاهیم 

و تصاویر، یک فیلم را تماشــا کنید. در صورتی که 
اگر بخواهید یک شــعر را بخوانید، به عنوان مثال 
یک داستان شاهنامه را بخوانید، باید زمان طولانی 
را صرف کنید و با داستان و شخصیت ها تعامل کنید. 
در این روزگاری که ما با این رســانه ها خو کرده ایم، 
ارتباط با شاهنامه مقداری دشوار است. یکی از راه ها 
این است که ما متاع فردوسی را به بازار رسانه عرضه 
بکنیم. البته کارهایی هم شده ، اما این تلاش ها در 
خور فردوسی نبوده است. هیچ رسانه ای جایگزین 
خود شعر نمی شــود. یعنی اگر آن داستان تبدیل 
به انیمیشــن شــود هم نمی تواند جهان فردوسی 
را به مخاطب منتقل کند و باید حواســمان به این 

مخاطرات هم باشد.

اتفاقاً در سال های اخیر این گونه انیمیشن ها س
بیشتر موجب شده اند توهم شناخت فردوسی 
به ما منتقل شود. چون عموم دانش آموزان فکر 
می کنند فردوسی کسی است که یک داستان 
درباره هفت خوان رستم نوشته است! همین و 

بس.
همین طور اســت. متأســفانه کارها به جای اینکه 
اتمسفر زیبایی شناسانه و معرفت شناسانه فردوسی 
را به مخاطب منتقل کننــد و آن را برای مخاطب 
ترجمه کنند، از کلیشه های سینمای هالیوود برای 
روایت شاهنامه و داستان های آن استفاده می کنند 
و شخصیت های شاهنامه را در کلیشه های هالیوودی 
قرار می دهند. مثلاً رســتم در آن آثــار تبدیل به 
یک ترمیناتور یا ســوپرمن آمریکایی می شــود که 
هیچ ارتباطی با ذائقه ایرانی ندارد. البته انیمیشــن 
امکان خوب و بزرگی اســت و خیلی از کشورها هم 
توانسته اند فرهنگ خودشان را با زبان انیمیشن به 
مخاطبان خودشــان معرفی کنند، اما اینجا چون 

نگاه ها فرهنگی نبوده و بیشتر پروژه ای بوده است، 
حتی آثاری که درباره فردوســی و شاهنامه تولید 
کرده ایــم، از جذابیت و عمق مناســبی برخوردار 
نیســتند. این آثار عموماً هیچ ارتباطــی با خرد و 
تفکر فردوسی ندارند. ممکن است اقتباس هایی  از 
شاهنامه شده باشد و چهار تا اسم شاهنامه ای هم در 
این آثار باشد، اما اگر به جای رستم و سهراب مثلًا 
»جاناتان« بگذارید، تفاوتی در شخصیت آن کاراکتر 
و حال و هوای آن اثر ایجاد نمی شود. دلیل اصلی هم 
همان اتفاق جهانی است. یعنی این انسان پدید آمده 
و پرورش یافته در بســتر رسانه های جمعی جدید، 
از تلویزیون و رادیو تا بازی های کامپیوتری و سینما 
و فضای مجازی، به صورت کلی ارتباط بسیار کمی 
با ادبیات کلاسیک و هنر کلاسیک برقرار می کند. 
در کنار این نکات شــما در شهری زندگی می کنید 
که اصلاً مختصات شهر و دیاری که شخصیت های 
شاهنامه در آن زندگی می کردند را ندارد، نه زیر پای 
شما خاک اســت و نه بالای سر شما آسمان است. 
ارتباطی که بشر با طبیعت داشته ، امروز وجود ندارد. 
شاهنامه در بستر عناصر طبیعی گیتی رقم می خورد 
و ما از این زندگی نــاب و طبیعی بی بهره ایم. پس 

طبیعی است که ارتباط کمتری با آن برقرار می کنیم.

 زندگی شهری یکی از دلایل جدایی ما از س
فردوسی است.

بله. همین الان در مناطقی که فرهنگ های اصیل 
باقی مانده به خصوص در منطقه زاگرس یا کردها و 
لرها و لک ها، هنوز شاهنامه خوانی رواج دارد، ولی باید 
قبول کنیم این ســنت در خیلی از شهرها از دست 
رفته است، در حالی که پیش از این مردم شاهنامه را 
در کنار قرآن در خانه های خودشان داشته اند و حتی 
کسانی که سواد نداشتند قصه های شاهنامه را حفظ 
بودند و بیان می کردند. یعنی شاهنامه کتابی بوده که 
عارف و عامی با آن در ارتباط بوده اند. شما می بینید 
فیلسوفی مثل ملاصدرا عمیق ترین آرای خودش را 
به فردوسی منتسب می کند. مثلاً خود او می گوید: 
فردوســی قاعده بسیط الحقیقه را پیشتر از من در 
بیت »جهان را بلندی و پستی تویی/ندانم که ای، هر 

که هستی تویی« گفته است.

آقای محمد درویش  هم معتقدند  فردوسی س
نخستین کسی است که نظریه های مهم محیط 
زیستی را برای اولین بار در جهان مطرح کرده 
است. یعنی حرف های جدی در آثار این بزرگان 

بسیار است و دریغ که ما بی توجه هستیم.
ظرایف و دقایق بسیاری در حکمت فردوسی است. 
بستگی دارد که ما از چه زاویه ای از این کتاب پرسش 
کنیم. یعنی اگر ما از این کتاب پرسش جدی نداشته 
باشیم، پاســخ جدی هم دریافت نمی کنیم. بخش 
مهمی از شــناخت این جهات از تفکر فردوسی هم 
برمی گردد به کسانی که نخبگان ما هستند. نخبگان 
سیاسی، فرهنگی و علمی اند که به فردوسی بی توجه 
هستند. نخبگان به معنای عام کلمه که دانشگاهیان 

هستند. این ها تا عالی ترین مقاطع تحصیلی تحصیل 
می کنند، اما یک کلام از فردوسی را مطالعه نمی کنند. 
خواندن ادبیات کلاسیک در سنت قدیم برای باسواد 
شدن شرط ضروری بوده است، در هر رشته ای اعم 
از طب یا فلسفه و غیره. ادبیات پایه همه دانش ها و 
علوم است، منتها ما یک کارخانه مدرک دهی تولید 
کرده ایم که در آن آدم های بافضل و فرهنگ به وجود 
نمی آید. تنها نفع این دانشگاه ها تولید انسان هایی 
با مدرک است، انســان هایی که درکی جزءنگر به 
مســائل دارند. نتیجه این مدرک دهی این می شود 
که وضع ساخت و ســاز مهندسان ما این است که 
ساختمان های ما هیچ نسبتی با فرهنگ ما ندارند. 
خواندن شاهنامه موضوعی نیست که فقط مختص 
اهالی ادبیات و دانشجویان ادبیات باشد. این یک امر 
ضروری برای هر کسی است که در مقام نخبگی قرار 
می گیرد. به طور خاص علوم انســانی، چه فلسفه و 
روان شناسی و جامعه شناسی که شاهنامه مبدأ همه 
این معارف در زیســت جهان ایرانی است. ما ابداً در 

حوزه علوم انسانی توجهی به فردوسی نداریم. 

چرا این اتفاق افتاده است؟ س
دلیل نخســت این اســت که علوم انســانی ما در 
ورطه ترجمه افتاده است. حتی آن دسته ای که به 
سنت های اســلامی توجه دارند و دنبال تحول در 
علوم انسانی هستند، توجهی به شعر و ادبیات ندارند. 
فکر می کنند باید برای دســت یافتن به متاع علوم 
انسانی اسلامی به دنبال ملاصدرا و فلاسفه اسلامی 
بروند. در حالی که ادبیات ایرانی و اسلامی ما بیش 
از فلسفه اسلامی می تواند مبدأ و منبع الهام ما برای 
ظهور طرح تازه ای در علوم انســانی اسلامی باشد. 
چون زبان فکر و فرهنگ ما زبان شــعر اســت، نه 
فلسفه. فلسفه از یونان آمده و ما فقط با آن همزبانی 
کرده ایم، ولی شعر زبان بومی ما برای تفکر است. پس 
به طور کلی علوم انسانی ما از فردوسی غافل است. 
من نمی فهمم یک جامعه شــناس چگونه می تواند 
درکی از فردوسی نداشــته باشد و راجع به جامعه 
ایران حرف بزند؟ در غرب تمام متفکرین بزرگ در 
تمام حوزه های علوم انسانی نسبت به کلاسیک های 
ادبیات، از هومر بگیرید تا گوته و شکســپیر، فهم و 
مطالعه و تحلیل دارند. خود افلاطون مدام به هومر 
و حماسه های هومر و دیگر آثار کلاسیک مهمشان 
اشاره دارد. از طرفی خود ادبیات هم که خانه فردوسی 
است، دچار یک نوع معضل درباره توجه به فردوسی 
اســت. یعنی درک و توجه شــاعران و ادیبان فقط 
منحصر در لذت ادبی از فردوسی است. ما اصلاً وارد 
حکمت و اندیشه فردوسی نشده ایم. درک ادبیات ما 
درک کاملاً روبنایی از فردوســی است. در دهه های 
پیشین این طور نبود. یعنی نسل اول محققان بزرگ 
ما در ادبیات، مثل بهار و فروغی، درک عمیق تری از 
فردوسی داشتند، ولی در سال های اخیر این درک 
عمیق وجود ندارد. در کنار همه این مشکلات، یک 
مقدار ســایه آن باستان گرایی که در پهلوی دوم راه 
افتاد هم موجب شده حجابی بر شعر و شخصیت و 

حکمت  فردوسی قرار بگیرد.

برش

در  بسیاری  دقایق  و  ظرایف 
بستگی  است.  فردوسی  حکمت 
از  زاویه ای  چه  از  ما  که  دارد 
یعنی  کنیم.  پرسش  کتاب  این 
اگر ما از این کتاب پرسش جدی 
پاسخ جدی هم  باشیم،  نداشته 

دریافت نمی کنیم 

چرا سینما از شاهکار»فردوسی« استفاده بهینه نکرده است؟

شاهنامه، اولویت متولیان فرهنگی کشور  نیست  
مهدیه قمری: در دوره ای به ســر می بریم که محوریت بیشتر 
فیلم های سینمایی به سوی موضوعات و مشکلات اجتماعی در 
جامعه بوده و اگر فیلم های سینمایی با موضوعات دیگری ساخته 
شده اند یا با مجوز تعداد اندک اکران در سینماها مواجه شدند یا 
کمتر مورد توجه مردم قرار گرفته اند. در این میان در کشــور ما 
آثار فرهنگی غنی وجود دارد که کمتر نظر و توجه کارگردانان و 
نویسندگان را برای ساخت فیلم سینمایی به خود جلب کرده اند و 
یکی از این آثار غنی، شاهنامه است. اینکه چرا سینما از شاهنامه 
استفاده بهینه نکرده، همراه با سؤال هایی دیگر در این خصوص را 

از برخی از کارگردانان جویا شدیم که در ادامه می خوانید.

 خراسان از ساخت فیلم درباره »فردوسی« #
دریغ می کند

محمدعلی ســجادی، کارگــردان و 
فیلم نامه  نویس سینما معتقد است: با 
وجود اینکه فردوســی، شاعر ملی ما 
محسوب می شــود، اما سینمای ملی 
ما از تصویر کردن داســتان شاهنامه 
یا ملهم از آن تهی مانده و این موضوع 
بســیار غم انگیز است. وی اشاره می کند:  در زمان حیات حکیم 
فردوســی نیز مردم آثار او را مطالعه و نسخه برداری می کردند، 

بی پرداخت درهمی! 
سجادی به دلایلی که سبب شده سینما از شاهنامه استفاده بهینه 
نکند، اشاره می کند و می گوید: یکی از این دلایل می تواند عناد 
برخی از افراد و گروه های تنگ نظر با حکیم فردوسی باشد، دومین 

علت این اســت که شرایط تولید فیلم های تاریخی با محوریت 
شاهنامه در سینما مهیا نیست، گرچه وقتی فیلم هایی با محوریت 
موضوعات مختلف مذهبی و تاریخی خارج از نتیجه آن ساخته 
و اکران می شــود، بی تردید ســاخت آثار سینمایی با محوریت 

داستان های شاهنامه نیز می تواند فراهم شود که نمی شود.
به گفته این کارگردان و فیلم نامه نویس سینما، با تفکراتی که عناد 

و دشمنی با اندیشه حکیم توس دارند، فیلمی ساخته نمی شود.
وی توضیح می دهد:  خراســان که مهد و زادگاه آن توس نشین 
است، با توجه به امکانات مادی خوبی که مسئولان دارند، از تولید 
فیلــم در این زمینه دریغ می کنند، گویا تنها به آرامگاهش باید 

بسنده کرد و افتخار نام و نشانش را باید به سینه زد! 

سجادی بیان کرد: حکیم فردوسی در دوره ای از تاریخ زاده شد 
که افول سامانیان بود، او مابین دو تیره و تبار مانده بود، از غزنویان 
نیاسود و مورد عناد خلفای عباسی بود که هنوز در ما و میان ما 
نفس می کشند. این کارگردان و فیلم نامه نویس سینما ادامه داد: 
لازم است متولیان فرهنگ و هنر و البته حامیان مالی خراسان به 
سنت سامانیان  در این امر بکوشند. من و برخی از همکارانمان با 
تن و جان آماده ایم، من سال هاست عمرم را  بر کار روی شاهنامه 
گذاشــته ام و در انتظار چنین فرصتی هستم. وی یکی دیگر از 
دلایل عدم توجه سینما به ساخت آثاری با محوریت شاهنامه را، 
نیاز دقیق این فیلم ها به تحقیق گســترده دانست و اضافه کرد: 
برای ساخت این آثار لازم است تحقیق و بررسی های بسیاری در 

بخش های مختلف انجام شود که این  موضوع به زمان، پشتکار و 
حمایت مالی بسیاری نیاز دارد، در غیر این صورت تنها می توان 

در سخن به فردوسی و شاهنامه اش بالید، چون خرجی ندارد !

 عدم استقبال مخاطب#
 از ساخت فیلم هایی با محوریت شاهنامه

یکی دیگر از کارگردانان سینما و فعال 
در عرصه تولیدات سینمایی انیمیشن 
در گفت وگو با خبرنگار ما معتقد است: 
شــاهنامه اولویت متولیان سینمایی 
کشــور ما نیست.  اشــکان رهگذر، 
کارگردان »آخرین داســتان« ضمن 
بیان این مطلب می گوید: فیلمی با محوریت شاهنامه، تاریخی 
محســوب می شود و ساخت این گونه آثار نیازمند صرف هزینه 
بالایی است که حمایت متولیان سینما را می طلبد.  وی ضمن 
انتقاد از عملکرد جامعه نسبت به تولید و حمایت از این آثار بیان 
می کند:  متأسفانه مخاطبان نیز از ساخت فیلم هایی با محوریت 
شاهنامه اســتقبال نمی کنند، آن ها نسبت به شاهنامه بیگانه 
هســتند، البته می دانند که این اثر کتاب خوب و بیانگر هویت 
فرهنگ ایرانی اسلامی کشــور ماست، اما بیش از این با این اثر 

فرهنگی و غنی آشنایی ندارند.
به گفته رهگذر، افزایش میزان اســتقبال مردم از آثار سینمایی 
با محوریت شاهنامه و دیگر آثار ادبی و فرهنگی کشور نیازمند 
فرهنگ سازی است. همچنین از طریق ساخت فیلم های متعدد 

در سینما، تلویزیون و ... می توان این فرهنگ سازی را انجام داد.

زاویه دید

گفت وگو با دکتر سیدحسین شهرستانی، جامعه شناس و فردوسی پژوه در آستانه بزرگداشت حکیم توس

خواندن »شاهنامه« برای هر نخبه ای ضروری است 

تازه های نشر
رویارویی اسطوره های آیین مهر و مزدیسنا  

سوره مهر: کتاب »مهر و آتش« شامل روایت مهرداد اوستا از رویارویی اسطوره های 
آیین مهر و مزدیســنا که در شاهنامه نوشته به اهتمام بهروز ایمانی توسط سوره 

مهر تجدید چاپ شد.
کتاب »مهر و آتش« در زمره آخرین آثاری اســت که از زنده یاد مهرداد اوســتا به 

جامانده و دربردارنده مطالب  و نکاتی پیرامون شاهنامه فردوسی است.
محور اصلی ١2 فصل کتاب، پژوهش هایی درباره شــاهنامه اســت و در کنار آن 
مطالبی درباره  اساطیر هند و چین و موضوعات فرعی    دیگر  هم دیده می  شود که 

پیوسته  و وابسته به موضوع اصلی کتاب است.
به  باور  گردآورنده  این  کتاب،  در این نوشــته  ها، کمبودها و نارسایی  هایی به چشم 
می خورد که به  نظر می رسد مرحوم اوستا فرصت بازخوانی و بازبینی آن ها را پیدا 
نکرده و به همین خاطر گردآورنده کوشــیده تا این گسیختگی  ها را با مراجعه به 
منابع مربوط پیوند دهد و تکمیل کند.  فهرست مطالب کتاب عبارتست از: »نگاهی 
کوتاه به زندگی اســتاد اوستا«، »سال شمار زندگی استاد اوستا«، »فهرست آثار استاد 

اوستا«، »درباره کتاب حاضر«، »مقدمه مؤلف«، »خاورشناسان و شاهنامه«، »شاهنامه یا خدای نامه نگاری«، »مقدمه  ای بر روش 
تحقیق در منطق اساطیری دو آیین متخاصم میترایی و مزدیسنایی«، »آیین  ایرانیان پیش از مزدیسنایی و فضای دوگانه اساطیر 
در شاهنامه«،»فضای میترایی شاهنامه«، »حماسه باشکوه یویی بزرگ«، »علم  مایا«، »اعتبار و اهمیت شاهنامه«، »زبان دری و 

پهلوی«، »سیمرغ واستعارات عرفانی و حکمت اشراق«، »رستم و اسفندیار و ...« و »شاهنامه  ای که در دست تحقیق است«. 

برای علاقه مندان به داستان های علمی - تخیلی
آموت: رمان »پلیس حافظه« اثر یوکو اوگاوا با ترجمه کیهان بهمنی از سوی نشر 

آموت منتشر شد.
»پلیس حافظه« رمانی علمی تخیلی است که تحت تأثیر رمان ١9۸4 نوشته شده 
اســت. مجله  »تایم« در مقاله ای در تابســتان 20١9 »پلیس حافظه« را یکی از 
بهترین کتاب های فصل نامید و درباره آن نوشــت: رمان افسانه ای اوگاوا به شدت 
یــادآور تم ١9۸4 جورج اورول و فارنهایت 45١ ری بردبری و ١00 ســال تنهایی 

گابریل گارسیا مارکز است، اما با این حال صدا و قدرت خاص خود را دارد.
اوگاوا در رمان »پلیس حافظه« ســراغ داستانی الهام گرفته از رمان دفتر خاطرات 
»آن فرانــک« رفته اســت. روابط بینامتنی میان آثار خانم اوگاوا ســبب شــده 
رگه هایی از درونمایه رمان های »خدمتکار و پروفســور« و »هتل آیریس« در این 
رمان نیز مشــاهده شود. یوکو اوگاوا، ریاضیدان و نویسنده ژاپنی، تاکنون بیش از 
40 اثر داســتانی و غیرداســتانی خلق کرده که اغلب آثارش در چارچوب ادبیات 
روان شناختی قرار می گیرند. وی تاکنون برنده چندین جایزه از جمله »اکوتا گاوا« 

)١990( و جایزه  شــرلی جکسن )200۸( شده است. منتقدان، خانم اوگاوا را نویسنده ای می دانند که در آثارش به شدت 
تحت تأثیر داســتان گویی »هاروکی موراکامی« است، اما از سوی دیگر برخی از منتقدان در آثار او عناصر بورخسی را نیز 
یافته اند. رمان »پلیس حافظه« نوشته »یوکو اوگاوا« و ترجمه »کیهان بهمنی« در 344 صفحه و به قیمت 5١هزار تومان 

به چاپ رسیده است. 

یادداشت

آرش شفاعی، شاعر و روزنامه نگار
annotation@qudsonline.ir

مردم داور یک مسابقه عکاسی می شوند
از  بهتریــن عکس ها  ادب و هنر: 
نگاه مردم در مســابقه عکاسی »در 
خانه بمانیم از نگاه دوربین« معرفی 
می شوند. با پایان یافتن مهلت ارسال 
اثر به نخستین دوره مسابقه عکاسی 
»درخانه بمانیم از نــگاه دوربین«، 

مردم از میان آثار ارســالی به این مســابقه، به یک اثر یا آثار مورد نظر خود از 
طریق سایت این انتشارات یا صفحه رسمی اش در اینستاگرام  رأی می دهند و 
در نهایــت دو عکس که بالاترین رأی مردمی را از نگاه مخاطب دریافت کنند، 
به عنوان بهترین های نگاه مردمی معرفی می شوند. مسابقه عکاسی »در خانه 
بمانیم از نگاه دوربین« با هدف فرهنگ سازی رعایت فاصله گذاری اجتماعی در 
ارتباطات اجتماعی در روزهای قرنطینه، ادامه ماندن در خانه، استفاده از ابزار هنر 
برای فرهنگ سازی، معرفی و آگاه سازی در رابطه با حوادث و شرایط غیرمنتظره 
و غیرقابل پیش بینی برگزار می شــود. این مسابقه در سه بخش با محورهای 
»عکس با رعایت آیین ها و رسوم نوروز در روزهای قرنطینه با ماندن در خانه«، 
»در خانه بمانیم و محیط خانه را برای خود و اطرافیانمان زیبا کنیم« و »از پشت 
پنجره و روی بالکن عکاســی کنید« تا 3١ اردیبهشــت  ماه پذیرای آثار است. 
شرکت در این مسابقه برای تمامی هنرمندان و علاقه مندان به عکاسی آزاد است 
و هر شــرکت کننده می تواند حداکثر پنج عکس )حداکثر تا یک مگابایت( در 
محورهای اعلام  شده به آدرس ایمیل Sibesorkhpub@gmail.com  یا هشتگ 
QuarantineSibeSork# ارسال کند. شرکت کنندگان همچنین موظفند نام 
استان، شهر، نام و یا شهرت سوژه عکاسی  شده را ذکر کنند.  آثاری که انتخاب 

و برگزیده شوند، در یک کتاب به چاپ می رسند. 
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